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Problemov slovenske manjšine
ni mogoče reševati
brez aktivnega posega dežele

Deželni tajnik KRI Silvano Bacicchi je v intervjuju za naš list pojasnil 
stališče in predloge komunistične skupine v deželnem svetu

Nič konkretnega 
za goriške Slovence

Deželni tajnik KPI tovariš Sil
vano Bacicchi je na prošnjo u- 
redništva «Dela» podrobneje ob
jasnil stališča in predloge komu
nistične skupine v deželnem sve
tu glede vprašanj slovenske na
rodne manjšine, o katerih je pred 
kratkim omenjeni svet razprav
ljal ter ponovno odobril predlog 
zakona, ki ga je predložil dr. 
Drago Štoka. Objasnitev se nam 
zdi potrebna tudi zaradi izjav, ki 
jih je dr. Štoka objavil v Novem 
listu, in zaradi vesti, da je vlada 
končno odobrila omenjeni zakon.

Na naša vprašanja je tovariš 
Bacicchi tako odgovoril:

Vprašanje : — Kakšne so bile 
razlike med resolucijo svetoval
skih skupin KPI-PSIUP in reso
lucijo svetovalca dr. Štoke, kate
ro je sprejel deželni svet?

Odgovor: — Vprašanje se mi 
zdi bolj kot kdaj koli umestno 
Zaradi objasnitve stališča strank 
glede vprašanj slovenske narod
nostne manjšine in stališča po
litičnih sil, ki delajo med Slo
venci.

V bistvu se razlika med ome
njenima resolucijama ni nanaša
la samo vprašanje ali naj od
potuje v Rim odposlanstvo dežel
nega sveta ali samo predsednik 
deželne vlade, šlo je za potova
nje v Rim in za konkretno poli
tično akcijo, ki ti jo treba izve
sti ob tej priložnosti. Mi smo 
predlagali, naj odpotuje v Rim 
odposlantsvo deželnega sveta in 
naj osrednji vladi in parlamen
tarnim skupinam objasni vpraša
nje, ki je še vedno nerešeno (tu
di po odobritvi zadevnega dežel
nega zakona). Gre za vprašanje 
oblasti, ki jo dežela nujno mora 
'meti, da bo konkretno rešila 
Probleme slovenske narodnostne 
manjšine.

Formulacija štokove resolucije 
je zadolžila samo predsednika 
deželne vlade, naj osebno posre
duje pri predsedstvu ministrske
ga sveta za to, da ne bo deželni 
zakon št. 126 ponovno zavrnjen. 
V ostalem se je resolucija ome
jila na generično vabilo politič
nim skupinam v deželnem svetu, 
naj posreduje pri svojih pred- 
slavništvih v parlamentu za reši
tev odprtih problemov sloven
ske manjšine. Iz tega izhaja, da 
m bila postavljena zahteva sa
mo po odobritvi zakona, ki ga 
•je preteklega julija izglasoval de
želni svet.

Na tem mestu je potrebno po
jasniti, da se z omenjenim zako
nom ne bo prav nič spremenilo 
m da bo položaj slovenske manj
šine ostal tak kot je bil prej. 
"azlika bo samo v tem, da na 
°snovi deželnega zakona Sloven- 
ci dobijo svoje pravo ime. Via- 

sedaj «dovoljuje» tisto, kar 
dolgo ni dovoljevala. Stvarno pa 
dežela — po mnenju vlade — ni- 
^a in ne more imeti pristojnc- 
sti za reševanje problemov Slo- 
Vencev.

V deželnem svetu smo pouda
rili — in to je lahko dokazati 
— da slovenskih problemov ni 
mogoče reševati brez aktivnega 
sodelovanja dežele. Toda osred
nja vlada deželi ne dopušča te 
pristojnosti. To pa pomeni, da 
osrednja vlada noče rešiti pro
bleme slovenske narod, manjši
ne. Zato menim, da tudi po odo
britvi deželnega zakona vsi pro
blemi zadevne pristojnosti deže
le ostanejo pri izhodišču. Gre za 
probleme, ki so bolj kot proble
mi, katere je treba rešiti, proble
mi, s katerimi se je treba spo
prijeti z vso resnostjo. In če ta
ko stoje stvari je pripisati kriv
do ne le osrednji vladi, ampak 
tudi večini v deželnem svetu in 
tudi svetovalcu dr. Štoki.

Vprašanje: — Svetovalec Što
ka pravi, da če bi šlo v Rim 
odposlanstvo deželnega sveta, bi 
bili v njem tudi fašisti in liberal
ci. Vlada bi slišala obe plati zvo
na in presojala po svoje. Pravi

Na pobudo uredništva «Dela» 
je bila v Trstu, v ponedeljek 5. 
oktobra 1970 razprava «ob okro
gli mizi» o zakonskem osnut
ku za pravno zaščito sloven
ske manjšine v Italiji. Sodelo
vali so Boris Race, član pred
sedstva Slovenske kulturno go
spodarske zveze, Ubald Vrabec, 
skladatelj .in pevovodja, dr. Vla
dimir Vremec, odgovorni ured
nik kulturne revije «Most», Du
šan Lovriha, deželni svetovalec 
KPI in župan v Dolini, Dolfi 
Wilhelm, občinski svetovalec 
KPI v Trstu.

Odgovorni urednik «Dela», ki 
je vodil pogovor, je v otvoritve
nem nagovoru pojasnil namen 
razprave o tem pomembnem pro
blemu. Povedal je, da je bil za
konski osnutek za pravno zašči
to slovenske manjšine v Italiji 
predložen na' pobudo tržaških 
komunistov ter da so komunisti 
razpravljali o tem osnutku — še 
preden je bil sestavljen — na 
številnih sestankih in posvetova
njih. Poudaril je tudi, da se ko
munisti ne laste monopola nad 
tem dokumentom in da niti ne 
trdijo, da je povsem popoln. Po
vedal je tudi, da je bil ta doku
ment poslan v oceno raznim 
političnim stranlkam in orga
nizacijam, ki se sklicujejo na

tudi, da je prav zaradi tega za
hteval, naj gre v Rim najvišji 
predstavnik deželne oblasti. Kaj 
meniš ti o tem?

Odgovor: — V deželnem svetu 
smo pojasnili, da če bi bilia spre
jeta naša resolucija, bi odposlan
stvo deželnega sveta v Rimu mo
ralo zagovarjati to resolucijo. Ne
smiselno bi bilo, da bi tisti, ki 
resoluciji nasprotujejo (fašisti 
in liberalci) bili v tem odpo
slanstvu.

Glede najvišje oblasti dežele: 
poudarjam, da je najvišja oblast 
deželni svet. Sicer pa je šlo za 
akt, ki ga je sprejel deželni svet 
in ne ožji deželni odbor. Zato 
je bil deželni svet poklican, da 
reši vprašanje. Prav gotovo bi 
bila akcija, ki smo jo predlagali, 
že zaradi svoje posebnosti, po
stavila pred preizkušnjo politič
no voljo tistih sil, ki pri nas 
pravijo, da so za rešitev vprašanj

( Nadaljevanje na 6. strani)

ideale osvobodilnega gibanja in 
protifašističnega odporništva ter 
demokratom sploh. Pripomnil je 
dalje, da tudi z uveljavitvijo za
kona za zaščito slovenske manj
šine v Italiji ne bodo rešena vsa 
pereča vprašanja, saj je bila slo
venska narodnostna skupnost 
prehudo prizadeta pod fašizmom 
in še vedno trpi posledice več 
kot dvajsetletnega suženjstva.

Na koncu svojega govora je 
odgovorni urednik «Dela» še do
dal, da je zakon za (pravno za
ščito slovenske manjšine v Ita
liji tembolj potreben in nujen,

V ponedeljelk 5. oktobra se je 
sestal občinski svet v Gorici, da 
bi razpravljal o programu seda
nje levosredinske občinske upra
ve, v kateri sodelujejo, xot je 
znano, DC, PSI, PSU, PRI in 
SDZ. Zanimanje za to, kako bo
do razne skupine večinske koali
cije tolmačile ta generični pro
gram, je bilo veliko. Nas je še 
posebej zanimalo, kako bodo ne
kateri tolmačili probleme Sloven
cev. Zanimanje je bilo povsem 
upravičeno, zlasti še, če upošte
vamo to, kar se je zgodilo na 
volitvah občinskega odbora. Te
daj je dr. Pavlin, ki pripada SDZ, 
prejel najmanj glasov. Osem sve
tovalcev večinske koalicije ni 
glasovalo zanj. Verjetno samo za
radi tega, ker je Slovenec.

Na ponedeljkovi seji demokri
stjani in socialdemokrati sploh 
niso govorili o Slovencih. Sicer 
pa je dostikrat molk zgovornejši 
od besed.

Zato, da bi izvedeli, kakšna bo 
politika leve sredine glede pro
blema Slovencev in da jo skuša
mo komentirati, mam ne preosta
ja kot da (tolmačimo to, kar je 
zapisano v programu. To je drz
na pobuda, saj besede programa 
lahko pomenijo vse ah pa nič. V 
njem je mnogo frazarjenja o 
«bratskem sožitju», o «tvornem

ker dežela, s posebnim statutom 
— katerega je dobila prav za
radi obstoja Slovencev — ni še 
konkretno pristopila k reševa
nju manjšinskih problemov in 
ker rimska vlada ne kaže po
trebnega razumevanja za te pro
bleme.

Razgovor je bil pozitiven in je 
pokazal, da kljub različnim oce
nam obstaja soglasje o tem, da 
je bil zakonski predlog potreben 
in da je pozitivno dejanje. (Raz
govor objavljamo v nekoliko 
skrajšani obliki). 
tNadaljevanje na 3. in 4. strani)

sodelovanju» ipd., kar smo imeli 
priliko že neštetokrat brati ali 
slišati. Dalje se program sklicuje 
na resolucijo o problemih Slo
vencev, katero je sprejel prejš
nji občinski svet. PozHivna stvar, 
ki pa ne zadostuje.

Kaj bo občina konkretno sto
rila? To je tisto, kar hočemo ve
deti in kar bi nam bili morali 
konkretno povedati. Ali bo rešila 
problem slovenskih otroških vrt
cev in šol? Ali bo postavila dvo
jezične napise v vaseh? Ali bo 
delala v mejah svojih pristojno
sti za uresničitev zahtev sloven
ske narodnostne skupnosti?

Na ta vprašan i j ni odgovora 
ne v programa ličnem poročilu 
župana ne v poročilih predstav
nikov skupin, ki sestavljajo ve
čino v občinskem svetu.

Samo eno točko programa lah
ko smatramo za pozitivno in ta 
se tiče obveze, da bodo v krat
kem ustanovljene občinske kon- 
zulte. V teh konzultah bi lahko 
prišli do izraza tudi problemi 
slovenske manjšine. Tovarišica 
Vilma Brajnik je v svoji inter
venciji izrekla soglasnost komu
nistov o tej točki. Opozorila pa 
je, da komunisti ne bodo pasiv
no dopuščali nedelavnost kon- 
zult. Izkušnje namreč uče, da 
je Krščanska demokracija moj
ster, ki z enim ali drugim izgo
vorom pusti probleme nerešene, 
ne da bi jih prej poglobili ali 
določili potrebne instrumente.

Nekatere probleme je mogoče 
takoj rešiti in zato ne bi smeli 
čakati na ustanovitev konzuit. 
Tovarišica Brajnik je konkretno 
predlagala, naj bi v Štandrežu, 
Revmi in Podgori postavili dvo
jezične napise. Opozorila je tudi 
na zadevno iniciativo komunistič
ne skupine. Ta problem, sta ob
čini Doberdob in Sovodnjs že 
rešili. Zato ne vidimo razloga, za
kaj ga ne bi rešila tudi goriška 
občina.

Gre torej samo za vprašanje 
politične volje. Toda radovedni 
smo, ,koliko napora bo treba vlo
žiti za to, da bomo to dosegli !

Doberdob slavi 
25-letnico 

osvoboditve
Na pobudo prosvetnega dru

štva «Jezero» in krajevne sekcije 
bivših borcev - ANPI je te dni 
v Doberdobu vrsta prireditev v 
počastitev 25. obletnice osvobo
ditve. V organizacijskem odboru 
sodelujejo poleg predstavnikov 
prosvetnega društva in združe
nja bivših borcev tudi župan An
drej Jarc in občinski odborniki, 
predstavniki športnega združe
nja Mladost, balincarskega krož
ka Gradina in krajevne godbe 
Kras.

Prireditve so se začele prete
klo soboto, zaključile pa se bo
do prihodnjo soboto, tj. 17. t.m. 
Na tem mestu objavljamo spo
red od srede dalje. Tega dne je 
namreč na sporedu gostovanje 
dramske skupine p.d. Vesna iz 

(Nadaljevanje na 6. strani)

Na pobudo uredništva DELA

FNHior o WM§m (mu za pravno zaščito sioiienslie Mišine v FurianiiNiisliLkrailni
V pogovoru o zakonskem osnutku, ki so ga predložili komunisti, so sodelovali: 
Boris Race, Ubald Vrabec, dr. Vladimir Vremec, Dušan Lovriha in Dolfi Wilhelm
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Pred zaključkom kampanje za komunistični tisk

Tudi letos prodoren uspeh Ob sedemdesetletnici tovariša Vidalija

Kakor druga leta zaključuje
mo tudi letos uspešno kampa
njo za komunistični tisk.

Letošnja kampanja je imela 
poseben pomen zaradi politične
ga položaja, ki je bil zelo razgi
ban tako na vsedržavni kakor na 
mednarodni ravni, in zaradi ne
katerih važnih obletnic, ki letos 
potekajo.

Kampanja je namreč soupada- 
la z nevarnim položajem v sve
tu zaradi imperialističnih spletk 
na Daljnem in Srednejm vzhodu, 
in s hudo vladno krizo ter s po
membnimi delavskimi in ljud
skimi gibanji za socialne prido
bitve in za važne reforme v dr
žavi (zdravstvo, šola, kmetijstvo, 
stanovanjsko vprašanje, prevozi, 
itd.).

Potekala je pa v letu, ko pro
slavljamo 25-lctnico osvoboditve 
izpod fašističnega jarma, 100-let- 
nico Leninovega rojstva, 50-letni- 
co «Dela» in ko se pripravljamo 
na proslavo 50-letmce ustanovit
ve KPI in Zveze komunistične 
mladine.

Številne sekcije in mnogi to
variši so razumeli važnost ter 
vloge, ki jo komunistični tisk 
ima v položaju, ko je treba ob- 
jasnjevati dogodke, dokazovati 
pravilnost našega stališča, sezna
njati o njem najširše ljudske 
množice, usmerjati tovariše in 
izpodbijati kampanjo nasprotni
kov, ki razpolagajo z velikimi 
sredstvi.

Te sekcije in ti tovariši so tu
di dali svoj velik prispevek, da 
je tržaška federacija dosedaj 

že nabrala za komunistič
ni tisk nad 10 milijonov Mr (kar 
sicer še ne pomeni, da je dose
gla postavljeni oilj), da je redno 
razpečavala naša glasila, da je 
doslej priredila 12 praznikov ti
ska.

Hvalevredna je zlasti pobuda

mladine iz Rocola, ki je v okvi
ru te kampanje začela z rednim 
oddajanjem dnevnika «Unità» 
(nedeljska številka) v rajonu, in 
vse pohvale je vreden nepretr
gan trud tovarišev podeželja, od 
Nabrežine do Trebč, Opčin in 
Boljunca; tovarišev v predmest
jih : od Barkovlj, Kolonkovca 
Podlonjerja, do Sv. Ane, Skednja 
in Sv. Ivana, ter onih v središču 
(Pončana, Magdalena itd.), ki so 
vsako nedeljo na delu, da od
dajo komunistično čtivo po hi
šah.

Vendar, če upoštevamo dejst
vo, da je bila letos 50-letniea 
«Dela», in da bi se morali za to 
priliko vsi tovariši, še zlasti slo
venski, prizadeti, da v lastnem 
okraju priredijo nekaj specifič
nega in izrednega, moramo ugo
toviti, da tega niso vsi sekcij ski 
odbori razumeli.

Razumeli so dolinski tovariši, 
ki so priredili festival, kot ga ni 
davno bilo takega, razumeli so 
trebenski tovariši, ki so prire
dili tradicionalni praznik tiska v 
okviru proslav 50-letnice in vzeli 
v tej zvezi nekaj novih zanimi
vih pobud, kot sta bila turnir 
odbojke za pokal «B°.la» in raz
stava o Vietnamu. NLmo pa pri
čakovali, da bi prav ob 50-letnici 
izpadel že tradicionalni praznik 
«Dela» v Zgoniku, ter da se vas, 
kakor je Križ (in ki je prav te 
dni priredila važno in potrebno 
antifašistično manifestacijo ter 
dokazala, da ima sile, spoosbne 
organizirati zahtevne pobude), 
do sedaj še ni spomnila stare so
cialistične tradicije in ni upošte
vala tako pomembnih obletnic.

Ne gre, da smo si na jasnem, 
za enostavno proslavljanje datu
mov. Ne! 50-letniea je bila pri
lika, da se «Delo» popularizira, 
da se seznanijo prebivalci z vlo
go in pomenom, ki jo ima edino

slovensko glasilo KPI v Italiji, 
zlasti v sedanjih ,tako važnih in 
zapletenih razmerah. Bila je po
litična obletnica, mimo katere ne 
bi smel . oben slovenski tovariš, 
nobena sekcija.

Upati je, da se v bodoče po
dobne napake, ki so zgolj poli
tične, ne bodo ponovile in da 
vse slovenske sekcije napnejo 
svoje sile, za širjenje «Dela», za 
zbiranje večjega števila naročni
kov, za populariziranje tega na
šega važnega lista.

JELKA GERBEC

Otroški vrtec 
v Revmi

naj bo slovenski 1
Bred kratkim so se odprla šol

ska vrata in obenem tudi otro
ški vrtci. Krajevno časopisje je 
z veseljem ugotovilo, da se je 
število otrok na slovenskih šo
lah in tudi v otroških vrtcih le
tos povečalo. Poleg že znanih ne
rešenih vprašanj slovenske šole 
pa se je letos v Pevmi pojavil 
problem tamkajšnjega slovenske
ga vrtca. V resnici to ni povsem 
novo vprašanje, saj se je v otro
škem vrtcu v Pevmi začelo krha
ti že pred leti.

Ustanova ONAIRC, ki ima v 
oskrbi ta vrtec, je že pred leti 
začela s škodljivo politiko do 
Slovencev. Vrtec so poleg slo
venskih otrok obiskovali tudi 
italijanski otroci. Tako se je do
gajalo, da se je v vrtcu govorilo 
izključno v italijanščini, češ, da 
se slovenski otroci zelo lahko na
učijo italijanščine

Potrebno je, da občinska upra
va nujno nekaj ukrene v zvezi 
s tem problemom, da bo postal 
vrtec v Pevmi spet slovenski. Za 
potrebe italijanskih otrok nase
lja Ponte del Torrione naj se 
čimprej odpre italijanski vrtec. 
Io je želja vseh prebivalcev iz 
omenjenih naselij goriške obča
ne in vseh goriških Slovencev,

Raznarodovanju je treba na- 
prativi konec!

Tov. Vittorio Vidah je prejš
njo nedeljo slavil svoj 70. živ
ljenjski praznik.

Mimo tega jubileja ne more
mo, ne toliko zaradi obletnice 
kot take, kolikor za to, ker nam 
gre misel na velik prispevek, ki 
ga je dal in ga tovariš Vidah 
daje naši partiji in stvari delav
skega razreda. Njegov rojstni 
dan je obenem obletnica izred
no dolge in nepretrgane angaži
ranosti ter neprestanega boja za 
socializem.

Ta angažiranost se je začela 
pri mladem Vidaliju, ko mu je 
bilo približno 16 let in se je v 
sklopu mladinske organizacije 
stare socialdemokratske stranke 
udeleževal takratnih socialnih 
bojev skupno z uglednimi stranki
nimi voditelji, ter je šla skozi 
težke preizkušnje borbe proti 
fašističnim izgredom, že ob na
stanku fašizma; udeleževal se je 
protifašističnih pohodov takrat, 
ko je bilo najnevarnejše, se bo
jeval na barikadah pri Svetem 
Jakobu v Trstu, se frontalno zo
perstavljal fašističnim napadal
cem, ki so razbijali in uničevali 
demokratične sedeže, vodil mla
dino v protifašistično akcijo ter 
tvegal življenje ob vsakem kora
ku. Zapor, mučenje, preganjanje, 
izgnanstvo, vse kar je moral že 
takrat prestati, ga ni nikoli u- 
pognilo.

Ko je moral v tujino, da se 
izogne fašističnim rabljem, ki so 
mu bili za petami, ga je policija 
vseh dežel, na prag katerih je 
stopil, preganjala ter ga gnala z 
ene v drugo državo, je Vidah s 
svojo navdušenostjo povsod sto
pil v pogumno akcijo na strani 
ali na čelu komunističnega giba
nja dežele, kjer se je nahajal.

Ustanovil je mladinsko organi
zacijo na Kubi, organiziral «rde 
čo pomoč» v Sovjetski zvezi, se 
bil v mednarodnih brigadah

v Spanji. Tu je postal najprej 
komandant, potem politični ko
misar legendarnega V. regimen
ta, ki se je, v veliki meri po 
njegovi zaslugi izkazal kot naj
boljša, najmočnejša, najbolje or
ganizirana enota republikanskih 
sil v španski državljanski vojni. 
Na španskem bojišču je bil tudi 
hudo ranjen, a namesto, da bi 
počival in se zdravil, je orga
niziral evakuacijo Madrida (bilo 
je takrat, ko so Francove čete 
že pritiskale na mesto) in oble
taval vso fronto.

Njegov globok intemacionali- 
stični čut ga ni nikoli zapustil. 
Deloval je v Mehiki, v Argenti
ni ter v drugih krajih Latinske 
Amerike.

Usoda narodov, bodočnost de
lavskega gjbanja v raznih deže
lah sta mu bila pri srcu, kakor 
bi bil sin tistega naroda (špan
sko ljudstvo ga je smatralo kot 
lastnega pripadnika!).

Vendar, čeprav je nad dve de
setletji preživel v tujini, je nje
govo srce vedno tožilo po doma
čem kraju, po rojstnih Miljah, 
pc svojem Trstu. Po končani 
drugi svetovni vojni ga je po 
mnogih težavah in ovirah, konč
no le pot zopet pripeljala po iz
redno dolgem in nelahkem poto
vanju v Trst. Tu v osvobojenem 
Trstu, se je znova poprijel dela, 
ki ga je zapustil pred skoraj če
trt stoletja.

Odšel je mlad, navdušen, neiz
kušen fant, vrnil se je zrel mož, 
poln dragocenih izkušenj.

Postal je sekretar CK KP STO, 
kasneje ko je tržaška partija po
stala avtonomna federacija KPI, 
njen pokrajinski tajnik ter zara
di njegovega velikega ugleda na 
vsedržavni ravni, član CK KPI. 
To funkcijo mu je zadnji kon
gres partije potrdil.

Utrdil je politično in organiza
cijsko tržaško federacijo, zasta
vil vse napore za ustvaritev no
vih kadrov, vodil skupno s so to
variši nešteto političnih bojev za 
socialne, gospodarske, politične 
probleme Trsta. Vedno in pj-v 
vsod svetoval naj se izogni j o par
tijske organizacije in voditelji 
birokratizmu, kampanilizmu, pro
vi ncialističnim pojmom

Pri srcu mu je vedno bilo vpra
šanje slov. manjšine, kateri je po
svetil veliko skrbi, pažnje in štu
dija. Težko je najti boljšega po
znavalca slovenske problematike. 
In težko najdeš človeka, da bolj 
razsodno in trezno ugotovi u- 
strezno smer za rešitev tega ali 
onega vprašanja slovenske nr 
rodnostne manjšine.

Zaradi njegove velike popular
nosti je bil izvoljen najprej za 
poslanca, potem za senatorja v 
italijanskem parlamentu, kjer je 
vodil desetletno borbo ter si za
radi resnega zavzemanja pridobil 
zaupanje in priznanje najrazlič
nejših slojev.

Na aktivu, ki so ga prire
dili tržaški komunisti ob njego
vem jubileju, je sedanji tajni’* 
federacije, Antonino Cuffaro, 1 
svojem govoru dejal: «Tovariš 
Vidah ne pravi delajte, naredite 
Ko govori o potrebi, da se nekaj 
začne, ah preuredi, ah izpelje 
pravi: delajmo, naredimo!».

To njegovo politično življenje- 
ta njegova navdušena predanosj 
Partiji in stvari komunizma, naj 
bo v vzgled vsem onim, ki se 
včasih, utrujeni, izmikajo deh1 
in naporu. Naj bo pa predvseri 
v vzgled mlajšim tovarišem, k' 
jih naše gibanje potrebuje in rU1 
nje računa, da se v bodoče nada
ljuje učinkovito, plodno, nepri, 
trgano pot, ki so jo ubrh 
pred pol stoletja, ob ustanovit'! 
KPI v Livornu, Vidah in njego'1 
sovrstniki. G.

Gu£e Reise !Uredniki «Katoliškega glasa», 
kljub nekaterim nasprotnim 
znamenjen, niso neumni. Obsta
ja nekje, morda v dnu njihove 
črne duše, neka politična logi
ka. In moramo jo upoštevati, 
pa ne zato, ker bi bila pomemb
na, pač pa iz enostavnega raz
loga, ker obstajajo. Kot bolez
ni. Nihče jih ne mara, vsak se 
jih rad otresa, pa so, obstajajo 
in zdravniki imajo z njimi pol
no dela. Z uredniki «Katoliške
ga glasa» bi morali imeti oprav
ka posebni zdravniki: psihologi. 
Samo tem so znane skrite tajne 
podzavesti, vsidrane iz otroške 
dobe in tudi po njej, V spo
minu. i

Pojdimo k stvari. Brali smo, 
čez celo stran so postavili na
slov, članek o latinskoameriški 
državi čile, ki jim, kot gnil zob, 
ne dopušča zasluženega počitka. 
V čileju so namreč ljudje 
(kmetje, rudarji, uradniki pa 
tudi vojaki) glasovali za pred
sednika republike. Na razpola
go so imeli tri kandidate: socia
lista Salvatoreja Allendeja, le
vega katoličana Radomirja To
miča in desničarja Alessandrija. 
Od koncu ostrega, vendar pa za 
Latinsko Ameriko neobičajnega 
demokratičnega volilnega spopa
da, je večino glasov prejel Al- 
lende, nekaj glasov manj Tomič, 
Alessandrija pa nihče skoraj po
vohal ni.

«K. g.» sedaj toži, da si čil
ski narod «sam zavezuje zadrgo 
okoli vratu» in demokratično 
prehaja v komunistično «dikta
turo». Tomiča, ki je kristjan, 
obtožuje, da hoče sodelovati s

komunisti in socialisti za blagor 
svojega naroda, ki je krvavo po
treben korenitih socialnih spre
memb. Vse to pa so uredniki 
K.g. zabelili s spoznanjem, da 
je (joj!) ta levi katoličan Titov 
osebni prijatelj, ne da bi se za 
ta greh spovedal!

Z vrha lastne bridke izkušnje 
(okoli leta 194445) svarijo se
daj uredniki goriškega (sic!) 
tednika voditelje nekaj tisoč ki
lometrov oddaljenega Čileja, naj- 
v parlamentu ne potrdijo Allen
deja, temveč naj svoje glasove 
združijo z glasovi «falange» (ta
ko se namreč imenuje stranka 
g. Alessandrija, glej, glej...) in 
rešijo državo bede, strahu, te
rorja, pekla, satana, policije, 
brezboštva, kuge, lakote... ne, 
tu se mora naštevanje ustaviti, 
čeprav si bralci pričakujemo, 
kot pri procesijah sredi poletja, 
vzklika: «Kuge, lakote in voj
ske, reši nas, o Gospod». Pa ne, 
vojske se ni treba bati. «Kato
liški glas» nasprotno vzklika: 
Naj vojska stori svojo dolžnost 
in reši Čile.

Z državnim udarom, seveda. 
Kako pa drugače?

Pa smo tu, zajčki! Vojska 
vam ugaja, kajne? Uniforme, 
črne ali zelene, pa tudi bele 
barve. In bajoneti, tanki, puške 
in oklopniki. Pa rafali na ljudi 
po ulicah, preki sod in dolga 
leta konfinacije, taborišča za ko
muniste in levičarje, za vas in 
vam podobne pa oblast.

Klerikalec zgubi dlako, toda 
navade nikoli ; stremel bo po 
oblasti, kakorkoli in na kakrš
nikoli način. Tudi s fašisti in 
vojaškimi puči...

Pa smo se vprašali, čemu je 
goriški K.g. pri tolikšni izbiri 
argumentov za opremo svoje 
prve strani izbral prav odda
ljeni Čile. Odrekli smo se misli, 
da skrbi njihove urednike za 
usodo svojih bratov v sosednji 
Argentini, v trenutku, ko se bo 
sprožil revolucionarni plaz. Saj 
niso tako občutljivi.

Vsiljuje se nam zato sum, da 
je Čile za urednike K.g. prispo
doba Italije. Tam je Krščanska 
demokracija (bivšega predsedni
ka Freia in sedanjega levičar
ja Tomiča) bila dolga leta na 
oblasti, sedaj pa bo podprla in 
sodelovala z levico, od sociali
stov do komunistov, pri obnav
ljanju družbenih struktur in 
mirnem pohodu revolucije.

Aha ! V tem grmu torej tiči 
zajec. Bojite se. Seveda, seve
da... Zamenjajte Tomiča z Do- 
nat-Cattinom ali Liviom Labor
jem, Allendeja z Riccardom 
Lombardi jem... in je.

Od tod svarila proti levičar
skim demokristjanom (v peklu 
se bodo cvrli!) in pozivi vojski, 
naj izvede državni udar. Pri 
tem pa mislite na Italijo...

Kaj naj vam odgovorimo?
Ne boste dočakali svojega dr

žavnega udara. In tudi druge 
ljubljanske province ne bo.

Kot po Turjaku (spet vam gro
zimo, kajne) boste pobrali šila 
in kopita in rajžali na Koroško. 
Tja, preko Trbiža, je najbilžje.

Pri nas, v Italiji, pa tudi na 
Primorskem, bi vsak reakcio
narni poskus v katerem vidite 
zadnjo oporno bilko, sprožil 
plaz, ki bi ga nihče ne ustavil 
in za katerega bi se ne vede
lo, kako se bo vsul. In v tem 
plazu bi izginila črna navlaka, 
ki od Milana do Rima, Trenta 
do Trsta, dviga glavo in skrivaj 
postavlja bombe.

Katoličani, ki se v tovarnah 
in šolah družijo s komunisti in 
Joprinašajo neprecenljiv prispe
vek skupni stvari napredka, bo
do z nami. Vas pa bo odpljusk- 
nilo v neznano, kot vam podza
vest v temnih nočeh kljuje v 
mislih...

No, kaj vam za popotnico?
Zbogom! Gute Reise!

% * *
Ni se še posušilo črnilo tega 

mojega komentarja, ko je radio 
poročal o dogodkih v drugi so
sedni latinskoameriški državi — 
Boliviji. Del vojske je tam sle
po sledil nasvetom K.g. in jo, 
kot smo si pričakovali, polomil. 
Delavci, kmetje, študentje in vo
jaštvo z orožjem v roki so pre
vzeli oblast in zlomili desničar
ski puč. Predsednik republike 
je levo usmerjen upokojeni ge
neral Torrez...

No brez komentarjev, nam to 
ugaja. Pričakujemo pa, da bo 
K.g. tudi Boliviji posvetil svojo 
prvo stran.

Kaj pa, če nismo razumeli?
Crt



Predlog KRI 
predstavlja 
korak naprej

(Nadaljevanje s 1. strani)
BORIS RACE: Začel bi s ci

tatom, ki je napisan v uteme
ljitvi zakona in sicer: "lotili smo 
se sestave tega zakona tudi zato, 
da bi pripomogli k zapolnitvi 
vseh pomanjkljivosti, ki še ved
no obstajajo”.

Predlog zakona predstavlja 
prav gotovo korak naprej v na
porih za uzakonitev in zaščito 
pravic Slovencev v Italiji in je 
dokaz odgovornosti, ki jo čuti 
K Pl do Slovencev, saj večina njih 
na Tržaškem glasuie zanjo; dalje 
dokazuje tudi občutljivost KPI 
za nerešene nacionalne proble
me.

V tem pogledu prav ta doku
ment skunaj z drugimi poiavi 
dokazuje hvalevreden nremik v 
obravnavanju slovenskih proble
mov v smislu iskanja rešitev na 
podlagi dobrega poznavanja sa
mih problemov. To dokazuje 
predvsem trezna in stvarna ter 
s podatki in argumenti podprta 
utemeljitev zakona, če bi opu
stili samo dva ali tri stavke — 
ki po svoii vsebini niso bistve
ni — bi, po mojem mnenju, to 
utemeljitev lahko podpisal vsak 
Slovenec.

O tem. kako doseči uzakonitev 
pravic in zaščito Slovencev z 
enim samim zakonom, tako ime
novanim manjšinskim zakonom, 
ali pa z več zakoni, ali naj zašči
to slovenske manjšine v Italiji 
mevžam e država ali dežela, je 
bilo mnogo ustnih razgovorov, 
diskusij in razprav.

Pri tem bi opozoril na anketo 
re.viie «Sodobnost» iz lela 1969 
(štev. 8-91. kjer je deset anketi
rancev različnega mnenja, oziro
ma se le v nekaterih vprašanjih 
strinjalo med seboj.

Komunistični senatorji in po
slanci, ki poznajo podrobneje 
parlamentarni mehanizem, so 
prav gotovo izbrali pot, ki se 
iim zdi najboljša. Toda o tem 
iejtreba prepričati vse razmišlja
joče Slovence in zavarovati, da 
ne bo kaj izpuščeno, kajti v čem 
je glavna nevarnost enega same
ga zakona? Prav v tem, da bi ta 
zakon ne zaid vseh vprašanj, ki 
nam jih življenje vsak dan ponu
ja v novi obliki. Res je, noben 
zakon ne more napovedovati in 
že vnaprej določati stvari, ki se 
bodo zgodile in ki so nam ne
znane. Obstaja tudi nevarnost, 
da bi bil tak enoten zakon po
manjkljiv in da bi ga treba ved
no dopolnievati. Mi pa poznamo 
kakšno kalvarijo je treba preho
diti zato, da se v Italiji nek za
kon sprejme, posebno pa še za
kon za manjšino.

Kaj v tem zakonu 
manjka?

V členu 3 manjka strokovno 
izobraževanje vajencev in stro
kovno izpopolnjevanje delavcev 
v slovenskem jeziku. Govon se 
samo o^ šolah in o šolskih stva
reh. V členu 4 so izpuščene tudi 
druge ustanove znanstvenega zna
čaja, ki bi. jih morali tudi Slo
venci imeti. Recimo muzej, do 
katerega bi verjetno imeli neko 
pravico.

Zelo kočljivo vprašanje, ki ga 
je treba razčistiti — ne samo v 
zvezi s tem zakonom temveč s 
katerimkoli zakonom — je, ka
ko bo tolmačen izraz "v krajih,

kjer živijo tudi italijanski držav
ljani slovenskega jezika”. To je 
zelo raztegljiv pojem.

Zanimal sem se, kaj pravi v 
tem pogledu statut občin v Slo
veniji, kjer živi italijanska ali 
madžarska manjšina. Tam že ri
stava republike določa, da pri
padniki narodnostne manjšine u- 
živajo enake pravice kot večina, 
in določa tudi pravice jezika, po
samezne občine pa določajo, ka
tera naselja so dvojezična. Nave
dena so tudi imena krajev. Mi 
te linearne primerjave ne more
mo potegniti, ker občine v Italiji 
niso takega značaja, in so torej 
popolnoma nekaj drugega kot 
občine v Jugoslaviji. Vsekakor je 
kočljivo vprašanje, ki ga bo tre
ba tudi rešiti.

V členu 11 bi treba točneje de
finirati "pozneje popačena ime
na”. Treba bi bilo definirati, kaj 
pomeni beseda "pozneje”. Naj 
navedem samo en primer: Neko 
ime mogoče ni bilo nikoli popa
čeno. toda namesto v slovenskem 
ie bilo zapisano v italijanskem 
jeziku. Roditelj, je svojemu otro
ku dal ime Jože, toda v matič
nih knjigah je namesto Jože za
pisano Giuseppe.

V členu 13 se govori o razpi
sih za javne službe. To ne bi 
smelo veljati samo za državne, 
pokrajinske in občinske usluž
bence, ampak tudi za druge, re
kel bi, poldržavne ustanove, kot 
so npr. zavodi za socialno zava
rovan ie, za zaposlovanie, za delo 
itd. To bi treba tako zapisati, 
da ne bi bilo nobenega dvoma.

Kai pa sploh manjka v tem za
konu?

V niem se ne govori o prisot
nosti Slovencev v zbornici za tr
govino in industri io, v raznih 
strokovnih komisijah, v komisi
jah za kontrolo nad krajevnimi 
ustanovami, v davčnih komisi
jah, v volilnih komisijah itd.

Govorilo se je tudi o obvez
nem številu izvoljenih Slovencev 
v deželi, pokrajinah in občinah 
in tudi v parlamentu. 0 vsem 
tem nimam jasnih misli, vseka
kor pa se mi zdi potrebno, da 
tudi to do konca razčistimo.

O gospodarskem 
potencialu Slovencev

Manjka zaščita gospodarskega 
potenciala Slovencev. Sicer je 
nekako omenjeno vprašanje raz
lastitve, ampak to je ena izmed 
stvari, ki zadeva gospodarstvo. 
So pa seveda se druge zadeve. 
P ecimo vprašan je posebne pod
pore narodnostno mešanim pod- 
ročiem kmetijstva, ureditev ju- 
sarskih pravic, ki zadevaio pred
vsem naše ljudi, nova industri
ja na slovenskem ozemlju, ki naj 
zaposluje domačine, priznanje 
organizacij slovenskh gospodar
stvenikov, slovenskih obrtnikov, 
slovenskih kmetov, prisotnost 
slovenskega predstavništva pri 
gospodarskem programiranju, o- 
lajšanje postopka proti sprejet
ju zakonov, ki bi kršili pravice 
slovenske manjšine (kateremu 
'koli zakonu, ki bi na nas poza
bil). Če v neki občini, kjer je bi! 
slovenski župan, pride do krize, 
naj bi bil za komisarja imenovan 
Slovenec. In dalje : priznanje šol 
vseh stopenj, od osnovne pa do 
univerze.

Potrebno bi bilo razmisliti lu
di o tem, ali bi bila umestna ne
ka državna komisiia za vpraša
nja slovenske narodnostne manj
šine, kjer bi morali biti obvezno

in v določenem odstotku tudi 
predstavniki Slovencev.

Treba je torej še temeljito ob
delati in izpopolniti zakon in še 
takrat bomo v strahu, da smo 
kaj izpustili in da se bomo zara
di tega kasneje kesali.

To seveda ne pomeni, da ne 
smemo zaradi tega strahu nič na
rediti. Slovenska manjšina kot 
taka mora prevzeti odgovornost 
za to, 'da nekaj naredimo. Me 
sme se je polastiti panika.

Dobra misel je s strani KPI 
prav ta, da naj tudi druge stran
ke predložijo osnutek zakona za 
zaščito pravic Slovencev, da bi 
s tem v nadaljnji fazi lahko pri
šlo do združitve raznih predlo
gov in osnutkov. Vsekakor je 
predložen predlog spodbuda za 
akcijo drugih.

Po mojem mnenju bi bila naj
boljša končna rešitev ta-ie, da se 
Slovenci vseh struj sporazumejo 
o tem, kakšna oblika je najbolj
ša in kaj naj zakon vsebuje.

Kaj bi bilo treba storiti, da bo 
zakon za zaščito Slovencev spre
jet?

Menim, da je osnovni pogoj za 
to, enotnost Slovencev pri zahte
vi po uzakonitvi. Glede oblike in 
vsebine bi treba premagati vse 
pregrade. Slovenska narodnostna 
skupnost mora pri tem nastopa- 
ti kot subjekt, ker to zadeva njo. 
če bo zakon slab, bo občutila 
ona, če bo zakon dober bo tudi 
ona občutila.

Vsi ukrepi bi morali 
imeti za cilj: 
zagotovitev obstoja 
naše manjšine*

UBALD VRABEC : K utemeljit
vam in bežnem opisu krivic, ki 
jih je povzročil fašizem, nimam 
kaj pripomniti. Dotaknil se bom 
nekaterih členov zakonskega o- 
snutka.

Na raznih mestih, posebno pa 
v členu 3 zakonskega osnutka so 
omenjeni italijanski državljan 
slovenskega jezika. Tako je ome
njeno tudi v predlogu za sestavo 
devetih članov posebne komisi
je pri ministrstvu za javno vzgo
jo. Situacija pri nas je taka, da 
se mora izdajati za Slovenca tu
di tak, ki sicer obvlada sloven
ščino, je pa kulturno in praktič
no že povsem asimiliran in nima 
nobenega čustvenega ne drugač
nega linteresa na razvoju sloven
ske kulture. Zato bi bilo prav, 
da pri imenovanju teh članov po
dajo svoje mnenje in predloge 
nedvomno slovenske organizacije 
ali ustanove.

Ker predvideva zakonski osnu
tek pravico uporabe slovenščine 
v državnih uradih vseh vrst in 
ker je zato potrebno znanje slo
venščine tudi 's strani državnih 
uradnikov, ki imajo posla z jav
nostjo, bi iz tega izhajalo, da bi 
prišli za taka mesta v poštev 
samo Slovenci, ker danes samo 
ti obvladajo tako italijanščino 
kakor slovenščino. Bili bi prav
zaprav zaradi svojega znanja pri
vilegirani, oziroma bi imeli pred
nost.

Ker je predlagana raba slo
venščine v raznih samoupravnih 
telesih (deželi, pokrajinah, obči
nah), menim, da bi bilo prav, 
da bi se v italijanskih šolah 
vseh stopenj — v krajih, kjer ob
staja slovenska manjšina — uve
del, če že ne obvezen, vsaj fa
kultativen pouk slovenščine.

člen 11 omenja pravico držav

ljanov, da z enostavno prošnjo 
pridobe svoj prejšnji priimek. To 
se mi vidi enostavno legalizacija 
fašističnih ukrepov o spremem
bah priimkov. Fašizem je svoj- 
čas s pritiskom in grožnjami — 
o katerih noben antifašist danes 
ne dvomi — spremenil na tisoče 
priimkov. Ti ukrepi so še vedno 
v veljavi in — tu je res na mestu 
ironija — skladno z demokratični
mi načeli lahko danes, kdor želi, 
spremeni svoj priimek v staro 
obliko. In kdor ne želi? Ta lahko 
obdrži vsiljeno spremembo? S 
tem bi lahko priznali, da so bili 
ukrepi o spremembah priimkov 
tudi od ljudstva zaželjem: da so 
tolmačili želje ljudstva; da so 
bili skratka "demokratični”. Za
to sem omenil, da je pravica do 
spremembe priimka v prvotno 
obliko dejansko legalizacija faši
stičnih ukrepov.

Pravilen antifašistični ukrep 
antifašistične in demokratične 
vlade je samo eden: enostavno 
razveljavljenje vseh dekretov o 
spremembah priimka.

V vseh državnih uradih obsta
jajo zapiski o teh dekretih. Z za
konom bi morali biti razveljav 
Ijeni in vsi bi morali pridobiti 
svojo prvotno obliko. Kdor pa 
bi želel odobriti te vsiljene fa
šistične dekrete, naj bi ponovno 
prosil za obdržanje poitalijanče
nega priimka (s primernimi ko
lek! in taksami).

Razume se, da naj se razvelja
vijo tudi vsa popačena imeni 
krajev in vrnejo ona, ki so bila 
v veljavi pred nastopom fašizma.

člen 12 govori o ohranitvi et
ničnih značilnosti in o raznaro- 
dovaniu. Raznarodovanje pa na
preduje tudi tako, da se v slo
venske vasi v vedno večjem šte
vilu naseljujejo italiianski prebi
valci. In ker je naša manjšina 
maloštevilna bo kaj kmalu pre- 
plavliena in bo postaJla nepo
membna manišma v sedai še slo
venskih vaseh. Kolonizacija slo
venskega podeželja bo v krat
kem času v praksi razveljavila 
vsa še tako demokratična dolo
čila o "ohranitvi etničnih, zgodo
vinskih in ambientalnih značil
nosti”, o katerih govori člen 12 
v Obrazložitvah. Nekai bi bilo 
treba storiti — če ne že za pre
prečitev — vsai za omeiitev ko
lonizacije. Menim, da bi morali 
vsi ukreni imeti ta čili. da zago
tove obstoj naše manjišne ne pa 
samo navsezadnie splošne člove
čanske pravice, ki pa ne bodo v 
daljši dobi zagotovile obstoj 
manjšine ter preprečile da ta 
utone v morju večinskega naro
da. Res kulturna, napredna, člo
večanska in ne na zadnje celo 
vzgojna načela bi narekovala u- 
slvaritev posebne upravne, avto
nomne enote za ves teritorij, kjer 
živi slovenska manjšina. Kako 
bi taka enota poslovala pa prese
ga okvir današnje diskusije.

Vsak poskus 
je lahko pozitiven

Dr. VLADIMIR VREMEC: Ce 
človek lista po časopisih, ki so 
v zadnjih petih letih prinašali 
poročila o taki problematiki, kot 
jc ima za predmet zakonsKi o- 
snutek, o katerem se tukaj po
govarjamo — in o laterem sem 
tudi poklican, da izrečem nekaj 
osebnih, laičnih pripomb — ugo
tavlja, da je bilo v tem oziru 
storjeno prav malo. Mislim na 
dokumentacijo, ki bi na znan
stveni ravni obravnavala pro
blem; mislim na znanstveno ra

ven, ki pri tem pomeni analizo 
razmer iz vseh možnih zornih ko 
tov, od upravno-političiiih do so
ci alno-gospodarskih razmer.

Pričujoči zakonski osnutek po 
meni torej v tem oziru korak 
naprej. Iz istega razloga, torej s 
stališča potrebe po znanstveno
sti, bo verjetno naša "okrogla 
miza” le izraz več ali manj oseb
nih hotenj in želja. S tega stali
šča je negativna.

Priznajmo si, da je sel velo Lon
donski sporazum mimo nas. Ni 
ga v naši zavesti ne samo zato, 
ker ga še ni ratificirala ena iz
med njegovih glavnih podpisnic, 
šele tako imenovani "paket”, ki 
prinaša gotove ukrepe v korist 
južnotirolskega prebivalstva, je 
prinesel nekoliko materiala, in
formacij in jasnosti o tem pro
blemu na prej omenjeni znan
stveni ravni. Tu pade takoj v oči 
dejstvo, da gre pri omenjenem 
"paketu” za ukrepe velikega ob
sega. Seveda, tam je bila na teht
nici izredna enotnost in homoge
nost glavnega partnerja. Pri nas 
take politične homogenosti ni. 
Tudi akcijske enotnosti še ni. 
Zato je tudi vsak poskus prebiti 
led v tej smeri le delni poskus. 
Vendar vsak poskus je lahko po
zitiven. Mozaik teh poskusov se
stavlja že nekaj detajlov, kot na 
primer šolski zakon, škerkov za
konski predlog o rabi slovenšči
ne1 na sodiščih, Štokov deželni za
kon itd. Tudi pričujoči zakonski 
osnutek kaže, da bo le detajl v 
tem mozaiku. Nihče ne ve, če bo 
ta mozaik sploh dokončan in še 
vedno upamo, da bo kak novi 
mojster vzel delo ob drugi pri
ložnosti spet v roke in mogoče 
pripravil nov, toda homogen, mo
zaik, ki bo — če bo izraz akcij
ske enotnosti in skupnih hotenj 
— dolgo kluboval zobu časa.

Boris Race je že pred leti u- 
mestno opozori! na posledice, ki 
jih povzročajo nerešena vpraša
nja. Seveda tem ugotovitvam ni
so sledili konkretni koraki. Ho
čem biti stvaren kot sem na dru
gi strani za stvarno prisotnost 
slovenskih ljudi v vseh javno
pravnih organih, če nas ni, nih
če ne prevzema našega dela. Ta
ko sem tudi za pobude na vse
državni ravni, ki utegnejo izbolj
šati naš položaj.

Zakonska 
zaščita je
bistvenega pomena

Nedvomno je zakonska zaščita 
bistvenega pomena za urejanje 
življenjskih razmer neke manj
šine. Ob naši šibki politični teži 
so apeli za ohranitev in večanje 
kulturne dejavnosti — kot naj
pomembnejšega elementa za o- 
hranitev naše bitnosti — le pre
šibki če manjkajo bistvene infra
strukture upravno - političnega 
značaja. Smo namreč sredi dina
mične družbe. Slovenski delavec, 
obrtnik, trgovec ali izobraženec 
se bo moral v vedno večji meri 
izkazati in se uveljaviti, kajti 
konkurenca bo čedalje močnejša.

Nujno je poskrbeti, da se bo 
slovenski človek enakovredno 
uveljavil in da se bo obdržal v 
hitro se spreminjajočem svetu. 
Zato pa je potrebna vrsta temelj
nih pripomočkov, potrebne so 
torej temeljne infrastrukture, od 
dvojezičnosti, dobrih šol vseh ti
pov, primerne prisotnosti Sloven
cev v javni upravi (drugi so o 
tem že dali svoje predloge ter 

(Nadaljevanje na 4. strani)
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obrazložili svoja mnenja). Med 
te pripomočke spadajo tudi tele
vizijski spored v slovenščini. Le 
tako bi tudi na zunaj imeli zna
ke polnopravenga subjekta. Takš
ni zunanji znaki, ki so brezpo
gojno potrebni za notranje psi
hično ravnotežje, so bistveni ele
ment za trdno narodno zavest.

Glede pomanjkljivosti predlo
ženega zakonskega osnutka za 
pravno zaščito Slovencev ne mo
rem govoriti s stališča znanstve
nika in s stališča dobro priprav
ljenega človeka, ki je specialist 
v takšnih zadevah. Zato se bom 
omejil le na nekaj pripomb.

Zdi se mi, da je treba pred- 
vsem poglobiti problem in mogo
če nakazati ureditev pristojnosti 
med državo, deželo in občinami. 
Na drugi strani se mi zdi potreb
no dodati ali dopolniti osnutek 
z več pozitivnimi citati o dobri 
volji večinskega naroda. Na pri
mer Pittoni je pred nedavnim iz
javil, da «gola enakopravnost ni 
dovolj, ker nosi v sebi Mice asi
milacije». Potrebna je torej za
ščita !

Umestno bi bilo tudi opozo
rilo, da rezultati niso v skladu 
z meddržavnim ozračjem, še po
sebno niso v skladu z večkrat 
sproščenimi odnosi med tukaj 
živečim prebivalstvom različnega 
jezika. Tu bi bilo mogoče se pri
merno navezati na asociacijo na 
avstrijske razmere.

Glede praktičnih predlogov bi 
bilo mogoče dodati stolico za slo
venski jezik in tudi finančno 
Podporo za manjšinski znanstve
ni^ inštitut, ki bi bil podoben in
štitutu, ki ga sedaj ustvarjajo na 
Koroškem.

Zakon je toliko 
bolj nujen, ker vlada 
ne kaže razumevanja 
za naše probleme

DUŠAN LOVRIHA: že več let 
trajajo razprave o tem, kako pri
ti di uzakonitve pravic Sloven
cev. Vendar, na žalost, nikdar ni 
bilo jasnih pojmov o tem zelo 
pomembnem vprašanju.

V preteklosti smo Slovenci 
večkrat nastopili enotno, skupaj 
smo izdelali razne dokumente, 
spomenice, resolucije itd. ter jih 
izročili pristojnim oblastem.

V novem položaju je bilo po
trebno nekaj konkretnega nare
diti za zaščito Slovencev v Italiji. 
Naša stranka je prišla do skle
pa, da spomenice, resolucije in 
protesti ne zadostujejo. Zato je 
bilo sklenjeno, da se predloži 
osnutek zakona za pravno zašči
to slovenske narodne manjšine 
v Italiji. Zakon za zaščito sloven
ske manjšine je toliko bolj nu
jen, ker rimska vlada ni doslej 
pakazala potrebnega razumeva
nja za probleme, ki so življenj
skega pomena za našo narodnost 
no skupnost.

še pred sedanjim zakonskim 
osnutkom za pravno zaščito Slo
vencev v Italiji so bili predlo
ženi nekateri osnutki zakonov, 
šlo je za manjše zakone, ki se 
tičejo enega samega problema 
Najpomembnejši od teh je za
kon, ki ureja slovensko šolstvo 
na Tržaškem in Goriškem, ki pa 
je, kot vsi vemo, nepopoln in ne 
predvideva vseh šol, ki jih Slo
venci potrebujemo in nobene slo
venske šole v videmski pokraji
ni. Kljub temu, da je bil šolski 
zakon sprejet že leta 1961, se nje
gova določila izvajajo le delno. 
Zaradi tega lahko trdimo, da so 
problemi slovenskega šolstva v 
naši deželi neurejeni in da je 
tudi položaj številnih šolnikov 
nerešen.

V zvezi s splošnim zakonskim 
osnutkom, ki so ga komunisti 
predložili v senatu in v poslan
ski zbornici, bi dodal še to :

Vsi smo bili zaskrbljeni. Raz
mišljali in razpravljali smo, kak
šen naj bo ta osnutek, da bo 
najbolje ustrezal potrebam Slo
vencev. Mnogo smo razpravljali 
o tem, ali naj bi zahtevali en 
sam okvirni zakon za zaščito Slo
vencev ali pa več manjših zako
nov. Upoštevali smo tudi dej
stvo, da bi morebitna napaka, ki 
bi jo v tem pogledu štorih lahko 
škodovala koristim Slovencev.

V zadnjem času je avtonomna 
tržaška federacija KPI — upošte
vajoč tudi splošen politični po
ložaj, ki nam je bolj naklonjen 
kot je bil v preteklosti — skle
nila, da pospeši akcijo za pripra
vo in predložitev zakonskega o- 
snutku za zaščito Slovencev. V 
tej akciji so sodelovale tudi dru
ge federacije naše dežele in tudi 
deželni komite partije.

Zakonski osnutek je bil torej 
izdelan in predložen. To je bilo 
storjeno po trezni presoji, po 
temeljitem študiju, po številnih 
posvetovanjih. Naravno je, da je 
KPI s tem, da je naredila ta ko
rak, sprejela veliko odgovornost, 
katere se v polni meri tudi za
veda.

Nikoli nismo trdili, da je za
konski osnutek, ki je bil predlo
žen, najbolj popoln in da ni po
trebno nadaljnje razpravljanje o 
njem; da niso potrebni morebit
ni popravki, odnosno spopolnit- 
ve. To je torej prvi tovrstni za
konski osnutek. Ta osnutek za
jema nekatera vprašanja, ki so 
bistvenega pomena za obstoj, raz
voj in zaščito slovenske manjši
ne v Italiji. Med vprašanji so 
zlasti važna tista, ki se tičejo 
slovenskega jezika, šol, kulture, 
pa tudi slovenskih priimkov in 
imen.

Mi se ne lastimo monopola 
nad tem zdkonskim osnutkom. 
Naša želja je, da bi vsi, ki dobro 
mislijo in hočejo pomagati z na
sveti, priporočili pa tudi s kon
struktivno kritiko pripomogli k 
temu. da bo zakon najbolj ustre
zal ciliu, zaradi katerega je bil 
sestavljen in predložen.

Postavlja se vprašanje, kdo 
ima primarne kompetence do na
rodnostnih vprašanj; postavlja 
se vprašanje, ali nai bo država 
ali deždla. Vsi iavni organi so 
za to poklicani. Po mojem mne- 
niu bi morala imeti večio težo 
država in ta bi morala delegirati 
deželo, da rešuie vprašanja. So 
pa vprašania. ki bi iih morali 
država in dežela skupaj reševati.

Postavlia se tudi vprašanje, 
kako uriti čim prei do uresničit
ve naših nravic. oziroma do za
konske zaščite. KPI je storila po
memben korak. Prav bi bilo. če 
bi ii v tem pogledu siedile tudi 
druge stranke. Če bi prišlo do 
predložitve več zakonskih pred
logov bi iih eventualno lahko 
spojili v enega samega.

Predstavniki nekaterih strank 
in političnih organizacij, ki de
lujejo med Slovenci, so se pozi
tivno izrekli o našem prizadeva
nju za rešitev problemov Sloven
cev. To pa ne zadostuje. Potreb
no je, da tudi drugi pristopijo h 
konkretnim prizadevanjem Tudi 
socialisti in demokristjani bi mo
rali v tem pogledu nekaj storiti.

Na koncu naj omenim še to : 
mnenja sem, da bi Slovenci sami 
težko izdelali take zakonske o- 
snutke in dobili skupni jezik. 
Moramo biti realisti. Ne bom tr
dil, da ni moč ničesar narediti, 
vendar pa ne moremo zanikati, 
da enotnosti med Slovenci — ni.

Za uspeh iniciative 
je potrebna prisotnost 
vsega ljudstva

DOLFI WILHELM: Ne bom 
razpravljal o vsebini posameznih 
členov osnutka zakona za zašči
to slovenske narodnostne manj
šine v Italiji. Nisem dovolj pri
pravljen na to. Sicer pa je to 
problem, ki se tiče strokovnja
kov. O teh problemih so stro
kovnjaki mnogo razpravljali in 
so dali svoj delež pri izdelavi 
prvega osnutka kakor tudi pri 
dokončnem formuliranju besedi
la zakonskega osnutka. Mislim 
pa, kot vsi ki smo tu prisotni, 
da je to pozitivna iniciativa par
lamentarcev KPI in da bi bilo 
potrebno, da bi tudi druge poli
tične stranke, ki se udejstvujejo 
na slovenskem področju, prispe
vale s podobnimi predlogi. Pred
vsem pa sem prepričan, da je 
za uspeh te iniciative nujno po
trebna prisotnost vsega našega 
ljudstva. Potrebna je' podpora 
vsega našega ljudstva, kajti brez 
te podpore in brez pritiska s 
strani ljudskih množic, bi bilo 
prav gotovo mnogo težje doseči 
namen.

Italijanski sindikati so dosegli 
gotove .rezultate v bojih za de
lavske pravice, vendar pa je do 
tega prišlo predvsem zato, ker 
je delavski razred bil in je priso
ten v boju za dosego ciljev, ki 
so jih sindikati nakazali. Delavci 
so enotno nastopali, enotno so 
izvajali pritisk za dosego ciljev. 
O vprašanjih so razpravljali. Pri
sotnost delavcev je bila torej po
polna, kar je prav gotovo bilo 
tudi učinkovito. Zato danes lahko 
govorimo o konkretnih uspehih.

Tako smo dolžni mi vsi skrbe
ti za mobilizacijo vseh Sloven
cev, za dosego skupnega nastopa 
vseh Slovencev v prid naših 
skupnih ciljev. Potrebno pa je 
naše ljudi tudi poučiti, se z nji
mi pogovoriti. Potrebno je, da 
bodo naši ljudje, v trenutku, ko 
bo dosežen cilj, ki smo si ga po
stavili, pripravljeni izkoristiti 
dosežke. To se pravi, da je nuj
no potrebno, da vse slovenske 
organizacije, od kulturnih, šport
nih in drugih, pa do političnih, 
prispevajo za to, da bodo vsi na
ši ljudje mobilizirani v tem bo
ju. Nikakor se ne bi smelo zgo
diti, da bi se jutri, ko bomo ime
li pravice, ki jih terjamo, teh 
pravic ne znali posluževati.

Očiten dokaz 
naše bitnosti

Pred očmi imam nekatere pra
vice, ki jih imamo tudi danes, 
kljub temu da nismo zaščiteni 
s posebnim zakonom in da smo 
še daleč od dejanske enakoprav
nosti. Kot vam je znano imajo 
npr. obrtniki, trgovci, gostilničar
ji pa tudi zdravniki, odvetniki 
itd. možnost, da postavijo dvoje
zične napise. Toda samo neka
teri to upoštevajo. Mnogo je ta
kih, ki niso postavili dvojezične
ga napisa na svoj obrat ali pi
sarno. In vendar dvojezičnost ne 
terja praktično nobenega breme
na. Davek na dvojezične napise 
ni nič večji od davka na enoje
zičen napis, žal kaže, da se mar
sikdo ne zaveda pomena, ki ga 
ima za našo skupnost slovenski 
napis. Ta je očiten dokaz naše 
bitnosti.

Imamo tudi možnost naslav
ljati na razne urade slovenske 
dopise in terjati tudi slovenske 
odgovore. Tudi tega se premnogi 
ne zavedajo.

Nekateri se še vedno boje, ne 
marajo se izpostavljati. In ven
dar se nimajo česa bati. Razu
meti pa moramo, da so to po
sledice fašističnega terorja. Ven
dar pa to ne more opravičevati

ničesar, saj fašizma in več. Prav 
zato pa pravim, da je potrebno 
naše ljudi poučiti, z njimi raz
pravljati, z njimi govoriti.

Vzemimo npr. občino Repen- 
tabor. V tej slovenski občini, 
kjer se vrše tudi pomembne slo
venske prireditve (kot je Kraška 
ohcet) ni niti enega slovenskega 
napisa nad trgovinami in gostil
nami. Toda podobne primere 
srečujemo tudi drugod, rekel bi 
povsod. In to je slabo spričeva
lo o zrelosti.

Trdovratno moramo 
vztrajati

UBALO VRABEC : Želim še
posebej podčrtati to, kar je bilo 
tudi danes rečeno, to se pravi, 
da moramo trdovratno vztrajati 
na tem, da se borimo za zaščito 
naše narodnostne manjšine, kar 
enakopravnost ne more zajam
čiti naše manjšine. Z enakoprav
nostjo se bomo ravno tako uto
pili v morju večine, čeravno mor
da nekoliko počasneje.

Ljudstvo bi moralo podpreti 
vsa prizadevanja strarik in orga
nizacij. Predlagal bi, da bi na 
kak način za bližnjo bodočnost 
organizirali nekakšne narodno
obrambne shode. Sicer pa to ne 
spada v okvir akcij za uveljavi
tev zakonskega osnutka. Na ta
kih shodih naj bi sodelovali, če 
le mogoče, predstavniki vseh po
litičnih organizacij, v katerih de
lujejo Slovenci. Na teh shodih 
bi popularizirali vsa naša vpra
šanja

Nismo nacionalisti, 
ko postavljamo neke 
zahteve

Dr. VLADIMIR VREMEC: I- 
rnam neke pripombe na nekate
ra nakazana vprašanja. Sem aler
gičen do besede "narodno o- 
brambne pobude ali organizaci
je”. Mislim, da ni potrebno, da 
bi to besedo uporabljali na vseh 
koncih in krajih. Prepričan sem, 
da so naši ljudje dovolj zreli, 
čeravno se ta zrelost ne kaže 
na višji ravni. To je velika^ po
manjkljivost našega položaja. 
Ker živimo v državi, kjer smo 
manjšina, je potrebno, da govo- 

2 gotovo dozo občutka za 
psihologijo pripadnika manjšine.

V svojem kratkem prispevku 
sem omenil elemente, kot so 
d\ ojezičnost, šola, nameščanje 
slovenskega osebja itd. To so ele
menti za notranje psihično rav
notežje. Mi nismo nacionalisti, 
ko postavljamo neke zahteve. Ni 
potrebno, da govorimo nekako v 
narodno obrambnem smislu. Ko 
govorimo o tem nekako postav
ljamo kompleks pred človeka.

Menim, da je v bistvu naša 
narodnostna skupnost zrela, pre
cej napredna, da pa je na zunaj 
premalo znaikov, ki bi odražali to 
zrelost. Zgodilo se je npr., da 
je v deželi dr. Štoka podprl de- 
mokrščanski predlog in je prišlo 
do tega, da ni šla v Rim delega
cija deželnega sveta. Bral sem 
nekje, da je Štoka to storil iz 
strahu, da ne bi bili v delegaciji 
taki ljudje kot so fašisti in libe
ralci, kar bi eventuelno imelo 
negativne posledice. Ko bi imeli 
nek forum, ki bi imel vsaj ne
kaj elementov skupnega delova
nja, bi se eventualno dalo v ta
kih primerih poiskati mogoče 
res pravo rešitev. Nekje prihaja 
do takih nesporazumov — tako 
pač mislim — ne zaradi razlike, 
temveč enostavno, ker ni foru
ma, kjer je možnost za resen 
skupen dialog, kjer človek res 
lahko trezno presoja o eni in 
drugi možnosti. Toliko bolj pač 
mislim, da je ta "okrogla miza” 
nekako služila temu namenu, da 
pač po mojem osebnem mnenju,

ne bomo zganjali kakšnega pre
živelega nacionalizma ampak, 
da najidemo obliko sodelovanja,, 
ki ustreza naši zrelosti kljub raz
likam, da torej najdemo primer
ne oblike.

Tudi druge stranke 
naj bi predložile 
osnutek zakona

DUŠAN LOVRIHA: Trdim, da
obstajajo razlike med Slovenci 
in da v tem ne vidim nobenega 
protislovja med tem, kar sem 
izjavil jaz in onim, kar je izjavil 
Wilhelm, v kolikor ne mislim na 
ljudstvo ampak na voditelje Slo
vencev v naši deželi. Zdi se mi, 
da je bilo podčrtano, da bi bilo 
res potrebno, da bi tudi druge 
stranke in druga gibanja pripra
vila kak zakonski ali dopolnilni 
zakonski osnutek. Ponavljam, da 
se ne moremo več zadovoljevati 
samo s prinoipielnimi izjavami 
raznih prvakov leve sredine. Te 
principielne izjave nič ne pome
nijo. Poglejmo npr., kaj se do
gaja v dolinski občini. Poglejmo 
diskriminacije. Pustimo tokrat 
ob strani zadeve, ki se tičejo raz
lastitev. še preden so začeli gra
diti tovarno velikih motorjev 
smo postavili vprašanje zapo
slitve domačinov. Imeli smo več 
razgovorov tudi s pokrajinskim 
tajnikom Krščanske demokracije 
Colonijem, s Pittonijem, ki je 
bil takrat pokrajinski tajnik so
cialistične stranke in s predstav
niki FIAT-GMT. Vsi so zagotav
ljali, da bo domača delovna sila 
dobila zaposlitev v novi tovarni. 
Ko pa so začeli s strokovnimi te
čaji ustanove ANCIF, je policija 
poizvedovala kakšna je politična 
opredelitev prosilcev. In zgodilo 
se je, da je bilo sprejetih od 
skupnih 32 samo 6 prosilcev Slo
vencev iz dolinske občine. To je 
diskriminacija proti Slovencem !

Navedel sem ta primer zato, 
da pokažem, da pozitivna stali
šču, ki jih izrečejo gotovi pred
stavniki strank leve sredine, s 
katerimi sodeluje Lista Sloven
ske skupnosti — ne zadostujejo.

Kar se tiče južnotirolske zade
ve, menim, da gre za zgodovin
sko dejstvo, ki ga ni moč zani
kati. Tamkajšnji položaj je po
vsem različen od našega položa
ja. Dejstvo je tudi, da je južnoti- 
rolska narodnostna skupnost do 
določene mere zaščitena. Res je 
tudi, da so južnotirolski Nemci 
povsem kompaktni. Mi pa nismo 
kompaktni. Tu so tudi razlike 
med pokrajinami, kar prihaja do 
izraza zlasti v Slovenski Benečiji. 
To moramo upoštevati če hoče
mo biti realisti.

Kar se tiče delegacije deželne
ga sveta bi rekel še to-le: Pred 
vlado leve sredine ne bi smelo 
obveljati to, kar bi govorili fa
šisti in liberalci. Vlada leve sre
dine jih ne bi smela poslušati. 
Izgovor torej ne drži.

Soglasje
je nujno potrebno

BORIS RACE : Prej sem dejal, 
da ne gre absolutizirati v tem 
smislu, da se naj Slovenci orga
nizirajmo v nadstrankarski or
gan, potem začnimo delati. Po
trebno je najprej delati. Ne bi ni
ti tako dramatiziral različnost 
pripadnosti Slovencev kot to dela 
Lovriha. Različnost je, toda tudi 
časi so drugačni in ljudje čutijo 
odgovornost. V preteklosti je bi
lo mnogo laže priti do enotno
sti. Vendar pa, če se nam nudi, 
tudi majhna možnost, da nekaj 
dobimo, potem bo vsakdo pomi
slil, preden se ne bi pridružil 
enotni akciji. Neizmerno veliko 
težo ima, če govorimo isti jezik. 
V tem si moramo biti enotni. Za
radi tega naredimo vse, kar je v 
naši moči, da pride do soglasja, 
kajti če ne bomo tega storili, nas 
bo zgodovina lahko upravičeno 
obsojala, da nismo bili dorasli 
trenuku.
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Srečanje bivših političnih 
zapornikov in internirancev

Velik praznik v Bazovici

ŠD «Zarja» odprlo svoje igrišče
V nedeljo, 27 septembra je bi

lo v Kopru srečanje bivših po
litičnih zapornikov in interniran
cev iz vse Primorske. Srečanje 
je bilo veličastno in hkrati tudi 
ganljivo. Udeležilo se ga je več 
tisoč ljudi. Mnogo bivših zapor
nikov in internirancev je iprišlo 
tudi iz Trsta in Gorice. Med ude
leženci so bili tudi tov. Marija 
Bernetičeva, posl. Albin škerk, 
Ernest Arbanas in drugi. Slav
nostni govor je imel predsednik 
komisije za mednarodna vpraša
nja pri CK Zveze komunistov 
Slovenije Jože Smole. Iz njego
vega pomembnega govora smo 
povzeli naslednje:

Pomemben govor 
predstavnika CK ZKS

«Primorsko ljudstvo je dalo iz
redno pomemben delež zmagi 
nad fašizmom. Dolgoletni težki 
boj Primorcev proti fašizmu je 
pokazal nepremagljivo moč ljud
skih množic, ki jih povezujejo 
skupne težnje, ideali in cilji. 
Brez takšenga upornega in do
slednega boja primorskega ljud
stva bi si težko zamislili tiste 
velike pridobitve — tako v šir
šem mednarodnem kot tudi v 
nacionalnem pogledu — ki smo 
jih iz voj evali.

Boj primorskega ljudstva proti 
fašizmu se ni začel šele z vojno 
proti silam fašistične osi, temveč 
ob prihodu fašistov na oblast. 
Primorci so se borili v najtežjih 
okoliščinah, ko je- bil fašizem 
čvrsto na oblasti. Toda v tem 
težkem boju primorske množice 
niso zapadaile v nek ozki nacio- 
nclizem, temveč so vedno delale 
razliko med fašizmom in itali
janskim narodom. Svoj odpor so 
povezovale z italijanskimi proti
fašističnimi silami, kar je še po
sebej prišlo do veljave v oboro
ženem osvobodilnem boju. Pri
morske množice so čutile globo
ko zavest, da je fašizem prav ta
ko sovražnik italijanskega naro- 
^v'. prav na tej skupni proti
fašistični osnovi so primorske 
množice na delu ogromno pri
spevale k razvijanju in utrjeva
nju odnosov med slovenskim in 
italijanskim narodom.

Množičnost in izredno visoka 
stopnja enotnosti primorskega 
ljudstva v osvobodilnem boju je 
bil eden od odločujočih činite- 
Ijev, ki je prekrižal račune im
perialističnih sil in onemogočil 
razne mahinacije velikih sil.

Primorsko ljudstvo je dalo tu
di ogromne žrtve, ki jih ni moč 
pravilno predočiti s številkami, 
kajti na Primorskem se je borilo 
vse ljudstvo in ni bilo razlike 
med fronto in zaledjem. Primor
ci so povsod, kjer so bili, našli 
ustrezne oblike boja in ko se 
jim je nudila prva priložnost, so 
formirali prve oborožene enote 
narodnoosvobodilne vojske in 
par tizanskih odredov, o čemer še 
posebej jasno pričajo prekomor
ske brigade.

Današnje srečanje ima še po
seben pomen, ker je to prvo sre- 
čanje preživelih političnih zapor
nikov in internirancev ter svoj
cev umrlih. Hvalevredna je po
buda organizatorjev tega sreča
nja, kajti v okviru proslav 25- 
f e mie e zmage nad fašizmom je 
potrebno, da širša socialistična 
skupnost da še posebno prizna
nje tisočem in tisočem Primor
cev', ki so zaradi svoje visoke 
nacionalne in protifašistične za- 
ve9ti trpeli po zaporih in tabo- 
riscih.»

Tovariš Smole je govoril tudi 
° odnosih med Italijo in Jugosla- 
Vljo. Ko je govoril o teh odno- 
S1h je med drugim poudaril, da 
s° odnosi med Italijo in Jugosla

vijo dobri, omenil pa je, da ne 
bi smelo biti stagnacije, ampak 
bi se ti odnosi morali nadalje 
razvijati in poglabljati, da bi se 
morala definitivno rešiti nekate
ra vprašanja, ki so še vedno od
prta. Med drugim je poudaril :

Narodnostne manjšine 
so most prijateljstva 
in sodelovanja

«Mi smo vedno mislili in misli
mo, da je položaj narodnostnih 
manjšin načelno vprašanje, ki se 
neposredno tiče uveljavljanja člo
vekovih pravic in demokratičnih 
odnosov med narodi. Prav v od
nosu do narodnostne manjšine 
se kaže stopnja resnične priprav
ljenosti za uresničevanje tistih 
osnovnih načel, ki so zapisana v 
listini Združenih narodov in ti
stih obveznosti, ki so jih države 
sprejele s podpisom splošne de
klaracije Združenih narodov o 
človekovih pravicah.

Narodnostne manjšine, itali
janska v Jugoslaviji in slovenska 
v Italiji, so in bodo tudi v pri
hodnje igrale izredno pomemb
no vlogo. Vedno smo upraviče
no poudarjali, da so manjšine iz
redno trden most prijateljstva in 
sodelovanja ter da prav v odno 
su do manjšine, do zagotavlja
nja njenih pravic in njenega po
ložaja, najbolje zrcali stopnja 
pripravljenosti za razvoj in vse
stransko poglabljanje odnosov 
dobrega sosedstva. Mislim, da ni 
nikdar odveč poudarjati prav to 
dejstvo. Narodnostne manjšine, 
ki jim je v vsakdanji praksi za
gotovljena dejanska enakoprav
nost, s tem, da so pod enakimi 
pogoji in enakimi možnostmi 
vključene v celotno družbeno, po. 
litično, ekonomsko in kulturno 
življenje državne in družbene 
skupnosti, kjer živijo, postajajo 
čedalje bolj pomemben čini tel j 
resničnega sporazumevanja med 
sosednimi narodi in državami.

V Bazovici je bil v nedeljo 11. 
oktobra 1970 zares velik praznik. 
Športno društvo «Zarja» je slo
vesno odprlo sodobno urejeno .no
gometno igrišče. Uresničena je 
bila torej dolgoletna želja Bazov- 
cev. In vsi so se upravičeno ve
selili tega dogodka. Zares upravi
čeno, kajti za to, da je do tega 
prišlo, je bilo potrebno žrtvovati 
izredno dosti.

O prizadevanjih, žrtvah in o de-

Glasbena matica-Trst
SOLISTIČNI KONCERT

Zlata Ognjanovič : sopran
Boris Čampa: flavta 
Marjan Lipovšek: klavir
Izvajali bodo skladbe Frie
dricha Velikega, Schuberta, 
Gauberta, Lipovška, Kogoja, 
Roussela, Caselle in Novaka.

Mala dvorana 
Kulturnega doma

Nova sezona Slovenskega gledališča v Trstu

Reper£oar hoče biti ljudski
Ko govorimo o repertoarju Slo

venskega gledališča v Trstu, se 
moramo najprej vprašati, komu 
je to gledališče namenjeno, kakš
ne so njegove temeljne naloge, 
kakšni cilji. Večkrat se namreč 
Zgodi, da smo pri ocenah delo
vanja Slovenskega gledališča kaj 
lahko zelo pristranski in da po
zabljamo na njegovo resnično 
poslanstvo : gojitev slovenske be
sede in slovenske misli. To v pr
vi vrsti, vendar pa ne samo to. 
In tu pride običajno do prvih 
nesporazumov, v tem imajo svoj 
izvor upravičene kritike na ra
čun lanskega repertoarja, pa tu
di prenekatere nemogoče in ne
utemeljene zahteve, ki so med 
sobo lahko zelo različne — pač 
glede na to, od kod prihajajo.

Vsekakor pa je zelo razveselji
vo veliko zanimanje za naše gle
dališče, ki ga v zadnjem času 
kažejo mladi. Ne glede na to, da 
navadno najostrejše kritike pri
hajajo prav iz njihovih vrst, mo
ramo z zadovoljstvom ugotoviti, 
da so ti mladi ljudje prizadeti, 
da jim je usoda naše osrednje 
kulturne ustanove pri srcu in da 
se v bistvu želijo z njo čimbolj 
povezati. Upravičeno torej upa
mo, da bodo v prihodnje ti stiki 
cim tesnejši in da sčasoma pride 
med nami do smiselnega sodelo
vanja.

Ce pa zdaj ob začetku le
tošnje sezone pogledamo celotni 
repertoar, moramo najprej ugo
toviti, da se vsak pogovor o na
črtih še zmerom začenja in kon
čuje z razpravo o našem finanč
nem stanju. Tako tudi ne more
mo z gptovost jo reči — pa naj 
se še tako čudno sliši — koliko 
det bomo pravzaprav uprizorili. 
Zagotovliena so sredstva za iz
vedbo del razpisanih v abonma- 
iu. nad ostalimi visi še velik vpra
šaj. Sicer pa naj ponovimo, da 
so nas pri izboru del vodila tri 
temeljna načela, tri ž.elje: umet
niško .— nadalievati in utrditi 
tradicionalno visoko raven trža
škega gledališča; vsebinsko — 
odločneje prikazati probleme so
dobnega sveta: izrazno — ostati 
dostopni najširšemu krogu lju
biteljev odrske umetnosti, hkra
ti pa omogočiti tudi zahtevnej
šemu občinstvu in posebno mla
dini. da pride na svoj račun.

Novo sezono smo otvorili z mo
gočno ljudsko dramo Leva N.

Tolstoja Moč teme. To je bila 
hkrati tudi slovesna proslava 25- 
letnice neprekinjenega delovanja 
našega gledališča, ki je 2. decem
bra 1945 doživelo svojo drugo u- 
stanovitev. Ta dan je namreč s 
Cankarjevim Hlapcem Jernejem 
v priredbi in režiji Ferda Delaka 
po petindvajsetih letih fašistič
nega uničevanja vsega slovenske
ga, znova zazvenela na tržaškem 
odru domača beseda. V Moči te-

Miroslav Košuta
novi dramaturg SG
Slovensko gledališče v Trstu 

ima novega dramaturga. To me
sto, ki je zelo pomembno za živ
ljenje gledališke hiše, je prevzel 
pesnik Miroslav Košuta.

Na predvečer nove sezone SG 
smo novega dramaturga obiska
li na njegovem delovnem mestu 
v tržaškem Kulturnem domu. V 
pogovoru smo se dotaknili vpra
šanj, ki spadajo v pristojnost 
njegove službe. Že na samem za
četku smo se prepričali, da se 
je mladi dramaturg z veliko za
vzetostjo lotil svojega dela in da 
mu je življenje SG zares pri 
srcu.

Menimo, da je umestno nove
ga dramaturga predstaviti tudi 
tistim našim bralcem, ki ga še 
ne poznajo. Miroslav Košuta se 
je rodil pred 36 leti v Križu. Po 
maturi, ki jo je opravil na trža
škem slovenskem liceju, je odšel 
v Ljubljano, kjer je študiral na 
filozofski fakulteti. Izbral si je 
svetovno književnost. Diplomiral 
je leta 1962. Več let je bil redak
tor na Radiu Ljubljana.

že v srednji šoli v Trstu je 
začel pisati pesmi. Objavljal jih 
je v raznih revijah in časopisih. 
Prva pesniška zbirka z naslovom 
Morje brez obale je izšla leta 
1963, leta 1969 pa je izšla še zbir
ka z naslovom Pesmi in zapiski.

Prevajal je Moravio, Antologi
jo alžirske knjdževonsti, španske 
pesnike, pripravlja prevod del 
čilskega pesnika Pabla Nerude. 
Napisal je več radijskih iger, 
predvsem mladinskih.

Na prošnjo našega uredništva 
je dramaturg Miroslav Košuta 
napisal sestavek o repertoarju.

me kaže Tolstoj demonično silo 
zla in kakor z mogočno baklo 
sveti na dno zločina med svojim 
kmečkim ljudstvom. Zavedajoč 
se velikega uspeha, ki so ga bila 
vselej deležna dela ruskih avtor
jev na našem odru, in naporov 
ki smo jih vložili v to igro, lahko 
upravičeno tudi tokrat računa
mo na izjemen odziv pri naši 
publiki.

Druga dela v našem abonmaj
skem repertoarju so še: stara 
danska komedija Ludviga Hol- 
berga Jeppe s hriba, največji do
sežek slovenske dramatik^ po 
drugi svetovni vojni — Domini
ka Smoleta Antigona, prvenec 
mladega tržaškega avtorja Serge
ja Verča Ko luna škili z desnim 
očesom..., ki obravnava stisko so
dobnega človeka, in satira na fa
šizem izpod peresa italijanskega 
avtorja Vitaliana Brancatija Raf
faele.

Izven rednega repertoarja pa 
bomo uprizorili še otroško pri
ljubljeno igro Kekec, noviteto 
Borisa Pahorja z delovnim naslo
vom Noč ljubezni, noč upanja o 
naši polpretekli zgodovini, pa še 
dramatizacijo novele Nobelovca 
MA. Asturiasa Torotumbo : o bo
ju gvatemalskih domorodcev pro
ti jenkijskemu imperializmu.

Upravičeno pričakujemo, da 
bo tak repertoar zadovoljil veli
ko večino naših obiskovalcev, še 
posebno zato, ker je in hoče biti 
ljudski.

MIROSLAV KOŠUTA

Tečaj srbohrvaškega 
jezika

Ravnateljstvo Državnega trgov
skega zavoda tehničnega zavoda 
«žiga Zois» v Tpstu — Vrdeljska 
cesta 13/1 — Strada dl Guardiel- 
la 13/1 — sporoča, da se je začelo 
vpisovanje za dvoletni tečaj srbo
hrvaščine in da bo trajalo do 17. 
oktobra. Vpisovanje sprejema taj
ništvo zavoda vsako sredo in pe
tek od 18. do 20. ure in po telefo
nu na št. 95-326.

Ravnateljstvo omenjenega zavo
da obvešča profesorje, ki bi želeli 
peučevati srbohrvaščino, naj vloži
jo ustrezno prošnjo do 17. okto
bra na Konzorcij ;.a strokovno iz
obraževanje, Piazza della Borsa 14, 
telefon 61-377.

lu samem, je tajnik društva «Zar
ja» v govoru, ki ga je imel na 
otvoritveni svečanosti, povedal 
med drugim tudi naslednje :

Današnji dan pomeni za Bazo
vico izreden dogodek: že drugič 
v tem letu slavimo podobno slav
je. V začetku tega leta smo izro
čili njegovemu namenu «Prosvet
ni dom» v katerem si je naše 
športno društvo uredilo majhen, 
zato pa zelo pri jeten sedež, danes 
pa dobiva Zarja še lepo nogomet
no igrišče. Nam, kot domačinom, 
se zdi še 'lepše zato, ker smo ga 
sami zgradili.

Polni vneme in prežeti z veliko 
liubeznijo do športa smo se opri- 
jeli primitivnega orodja in začeli 
z deli. Pri tem nas je silila tudi 
potreba po igriščih, število šport
nih društev je naraščalo, igrišč 
na je bilo iz dneva v dan manj- 
Tista, ki so ostala, so bila nepri
merna in zasedena Od jutra do 
večera. Pri vsem tem pa nas je 
vodila miselnost in duh športnih 
tradicij v naši vasi, ki segajo na
zaj vse do prve ustanovitve ŠD 
Zarja leta 1923, ter razvoj in po
slanstvo, ki naj ga imajo naša 
društva na tem področju.

Seveda so se takoj na začetku 
del pojavile velike težave, pred
vsem birokratskega značaja, ki so 
v veliki meri doprinesle, da naše 
delo ni potekalo po predvidenih 
načrtih in tako kot smo želeli. 
Oblasti niso imele zaupanja do 
naših načrtov, premajhna ie bila 
zainteresiranost do tovrstnih gra
denj, kar je razvidno tudi iz dej
stva, da so vsi športni obiekti, 
ki so zrasli zadnje čase na Trža
škem, nastali v glavnem na last
no pobudo športnih društev. 
Končno sta odgovornost, ki jo 
imamo do skupnosti, ljubezen in 
vdanost do svojih organizacij in 
skrb za naimlajše, ki prihajajo 
za nami, pripomogli na svoj na
čin k uspehu, ki ga danes "slavi
mo tu na tem mestu.

Pri tem ne moremo mimo dej
stva. da nam ie bila mogoča iz- 
gradnia tega objekta, in pa sploš
nega šoortnega razvoja, prav za
radi dokončnega poraza zaostalih 
idej nekaterih krogov, ki so nam 
v preteklosti prizadeli toliko gor
ja in zadušili naše delovanje že 
v kali. Taka usoda je doletela 
tudi športno društvo Zarja, ko 
ie bilo še v povojih. Ti krogi so 
še živi. Zato nai to igrišče dopri
nese, da se odpravijo tista so
vražna trenia, ki so v preteklo
sti povzročila toliko goria. Naša 
genefaciia je prevzela nalogo, da 
bo še nao-rei vzgajala mladino v 
duhu tradicii našega društva. Tu 
na tem igrišču nai se spoznava 
naša slovenska mladina med se
boj in mladino, ki pripada večin
skemu narodu, kakor tudi z mla
dino iz matične domovine in dru
gih narodov. Obenem naj služi 
ta zelena površina vse večjemu 
razvoju našega društva ter naj 
pripomore po svojih močeh vse
splošnemu razvoju športne dejav
nosti.

športnemu društvu «Zaria» če
stitamo k velikemu dosežku in 
mu želimo mnogo nadaljnjih u- 
spehov, obenem pa tudi mi izre
kamo priznan ie vsem Bazovcem, 
ki so kakor koli prispevali in se 
trudili za to. da je bil dosežen 
tako pomemben športni objekt.

V Kulturnem domu v Tr
stu do 31 oktobra razstava 
NAŠA ZGODOVINA V POŠTI 

DO POŽIGA 
NARODNEGA DOMA 

Razstavo je pripravil zna
ni slovenski filatelist dr. Ju- 
riševič '
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Na pobudo PD Vesna in združenja ANPI v Križu

Proslava 25-lelce osuoMMie

V nedeljo 25. oktobra bodo v Nabrežini odkrili spomenik padlim 
v boju proti nacifašizmu. Ob tej priliki bo v Nabrežini velika sve

čanost. (Na sliki: maketa spomenika po osnovi arh. Jagodica)

Intervju deželnega tajnika KRI

Prosvetno društvo «Vesna» in 
sekcija združenja partizanov — 
ANPI v Križu sta preteklo sobo
to in nedeljo priredili slovesno 
proslavo 25-letnice osvoboditve. 
Take prireditve že dolgo ni bi
lo v '+ej vasi. Za to priliko je 
domača dramska skupina naštu
dirala dramo «Mati». Obnovljena 
je bila torej hvalevredna tradi
cija.

Hvalevredna je tudi svojevrst
na prireditev, ki je bila v nede
ljo: «štafeta od spomenika do 
spomenika». Mladina se je po
klonila spominu padlim v boju 
proti nacifašizmu. Obiskala je 
spomenike ne le v Križu, temveč 
tudi v okoliških krajih.

Na prireditvah sta sodelovala 
tudi moški pevski zbor «Vesna» 
in mladinska godba. Na spomin
skih svečanostih ob spomenikih 
sta sodelovala tudi pevska zbora 
«Rdeča zvezda» iz Saleža-Zgonika 
in «Vasilij Mirk» s Proseka-Kon- 
tovela. Na osrednji svečanosti so 
govorili tovariši Vojko Devetak, 
Franc Gombač in Arturo Cala
bria.

Umrl je dirigent 
trebenske godbe
Umrl je dirigent trebenske god

be «Parma» Franc Benčina. Nje
gova prezgodnja smrt (star je bil 
64 let) je hudo prizadela ne le 
godbenike ampak Trebence sploh 
in vse, ki so požrtvovalnega diri-

Spor v števerjanski SDZ se je 
poostril. Zadnji dogodki so one
mogočili vsakršno delovanje šte- 
verjanskega občinskega odbora. 
Skupina šestih svetovalcev SDZ, 
kateri načeluje Hadrijan Corsi, 
se je odtegnila sodelovanju z ob
činskim odborom. Na zadnji seji 
občinskega sveta, na kateri bi 
morali razpravljati o številnih 
vprašanjih števerjanske občine 
je omenjena skupina zapustila 
sejno dvorano, ker župan Klanj
šček ni hotel vključiti na dnevni 
red seje njihovo resolucijo o ne
zaupnici občinskemu odboru. 
Trije predstavniki skupine Ob
činske enotnosti (ta levičarska 
skupina je v opoziciji v štever
janski občini. Op. uredn.), so 
skušali pomiriti duhove. Povabi
li so župana, naj pokliče Corsi- 
jevo skupino v sejno dvorano. 
Poudarili so, da je pdltrebno 
složno delovati v korist občine 
in da je prav zaradi tega potreb
no premostiti obstoječa nesoglas
ja v krogih števerjanske SDZ. 
Toda župan, ki je član SDZ, ni 
hotel ugoditi želji svetovalcev o- 
pozicije. Zato je tudi ta skupina 
zapustila sejno dvorano, v kate
ri je ostalo poleg župana samo 
pet svetovalcev, odnosno odbor
nikov. Seja je seveda morala od
pasti zaradi nezadostnega števi
la prisotnih.

Povod za vse, kar se je zgodi
lo, so povzročile volitve občinske 
volilne komisije, ki so bile dne 
18. julija letos. Volitve so neve
ljavne, ker so bile izvedene še 
preden je pokrajinski nadzorni 
odbor potrdil župana in novoiz
voljene svetovalce odnosno od
bornike. Napako je zagrešila žu
panova skupina. Kot kaže, se je 
županova skupina zavedla te na
pake, saj je sklep obdržala in ga 
ni poslala v odobritev nadrejeni 
oblasti.

Problem je sicer navidezno

genta in neumornega učitelja po
znali.

Srečal sem se s skupino Tre- 
bencev. Pogovor je tekel o pokoj
nem. In reči moram, da Treben- 
ci niso mogli zatajiti, svoje no
tranje boli zaradi smrti dirigenta, 
ki je bil res njihov. Iz pogovora 
se je zrcalila velika hvaležnost 
človeku, ki so ga spoznali že le
ta 1926 in ki se je k njim vrnil 
pred nekaj leti ter v kratkem 
času toliko prispeval, da se je 
godba «Parma» ponovno uvelja
vila in kar je še največ vredno, 
da se je tudi pomladila. «To in 
to zapiši», so mi priporočali, «za
piši, da naš dirigent se ni oziral 
na težave, da ni nikoli zasledo
val pridobitništva, da je veliko 
žrtvoval za uspeh naše godbe, 
da je prihajal na vaje, dostikrat 
peš in tudi v najslabšem vreme
nu, vselej točen».

še in še so mi pripovedovali o 
njem in iz vseh besed se je, kot 
sem že omenil, zrcalila velika 
hvaležnost.

Ne morem vsega zapisati, pro
stor, ki ga imam na razpolago je 
omejen. Vsekakor pa ne morem 
mimo tega, da ne ponovim tudi 
jaz, da če je trebenska godba da
nes to, kar je in da če ima svet
le perspektive pred seboj, je to 
v veliki meri zasluga tudi pokoj
nega dirigenta. Zato bo ime po
kojnega Benčine zapisano z veli
kimi črkami v kroniki trebenske 
godbe in spomin nanj bo ostal 
še dolgo živ. m. k.

formalnega značaja. Vse kar se 
je zgodilo je odraz krize, ki vla
da v vrstah goriške SDZ in ki se 
je pokazala že na zadnjih uprav
nih volitvah. V Števerjanu se ta 
kriza stopnjuje.

Že na prvi seji novoizvoljene
ga občinskega sveta (18. julija 
1970), je bilo zaradi trenja v vr
stah SDZ «potrebnih» kar osem 
ali deset glasovanj za izvolitev 
občinskih odbornikov. Corsijeva 
skupina ni soglašala z razdelitvi
jo odbomiških mest. Nasproto
vala je tudi izvolitvi župana. Ne
pravilen postopek pri volitvah 
članov volilne komisije je Corsi- 
jevi skupini nudil priložnost za 
postavitev vprašanja o nezaup
nici.

Števerjanska občinska uprava 
ie sédaj paralizirana in kaže. da 
bo zelo težko premostiti nasprot
ja med obema skupinama SDZ. 
Številni problemi števerjancer 
pa čakajo na rešitev.

Zavedamo se, da ima štever
janska občina velike težave, ker 
ne razpolaga z zadostnimi sred
stvi. Toda podobne težave so tu
di v drugih občinah na Gori
škem. Vendar če pogledamo, ka
ko je z javnimi deli, lahko ugo
tovimo, da je števerjanska obči
na na zadnjem mestu. Krivdo za 
to je pripisati krajevni SDZ in 
tudi vodstvu goriškem SDZ, ki 
že vrsto let pohlevno služi de
mokristjanom in nima poguma, 
da bi zahtevalo, kar so drugo ob
čine že zdavnaj dosegle. Da so te 
ugotovitve utemeljene, potrjuje
jo tudi zanemarjene ceste, sta
nje javnih poslopij ipd.

Nas ne zanimajo spori zaradi 
volilne komisije in zaradi poraz
delitve odbomiških mest. Nas 
zanimajo pereči problemi, kate
rih je mnogo v števerjanu. In 
krivdo za to, da je toliko nereše
nih problemov nosi v celoti SDZ.

j-

(Nadaljevanje s 1. strani) 
slovenske narodnostne manjšine, 
v Rimu pa niso dosledne.

Lahko razumemo, in zato razu
memo, da bo potreben pogum, 
ker bi se morali demokristjani, 
socialdemokrati in tudi sociali
sti, končno spopasti s stališči 
vlade.

Ob upoštevanju vsega tega je 
zares nemogoče razumeti zadrža
nje Slovenske skupnosti, česa se 
je bala, morda tega, da bi se tu
di njen predstavnik osebno ude
ležil razgovorov v Rimu?

Kaj pa tovariši socialisti? Ali 
niso is stališči, ki so jih spre
jeli postali nasiloi diskrimina
cijske teorije, ki jo vztrajno za
govarjajo socialdemokrati? In to 
četudi se hočejo od njih razli
kovati. V tem primeru ne g'"e le 
za diskriminacijo komunistov, 
temveč zaradi obstoječe stvarno
sti, za diskriminacijo sile, ki jo 
predstavlja — in na kar je po
nosna — relativna večina Sloven
cev v naši deželi.

Iz teh razlogov kontrapozicija 
štokove resolucije naši resoluciji 
— podprta tudi od PSI — omo
goča demokristjanom, socialde
mokratom in republikancem iz
hod iz zadrege, jih prikaže kot bi 
bili prežeti s politično voljo za 
rešitev vprašanj slovenske narod
nostne manjšine, od katere pa 
so dejansko zelo daleč in bi jo 
vsekakor morali šele dokazati.

Vprašanje: — Kaj meniš o tr
ditvi da dr. Štoka ni nasprotoval 
komunističnemu predlogu kot 
takemu in da bi odposlanstvo de
želnega sveta, ki ste ga predla
gali lahko kasneje šlo v Rim ter 
tam razpravljalo o vseh vpraša- 
nijh Slovencev?

Odgovor: — Odgovarjam s toč
nim predlogom, ki ga dajem tu
di tovarišem socialistom, naj 
konkretno postanejo pobudniki 
iniciative, ki bo podobna naši. 
Mi smo se o tem vprašanju že 
izrekli in o njem se bomo še iz
rekli. Žal dvomim, da bi bili 
demokristjani, sociaMemokrati in 
republikanci pripravljeni tak 
predlog sprejeti. Sicer pa če ob
staja politična volja, ki jo Slo
venska skupnost in PSI pripisu
jeta svojim partnerjem v krajev
ni vladi, bi ga morali sprejeti.

Toda to bi treba storiti takoj 
in ne «kdaj kasneje», kajti Slo
venci predolgo čakajo na rešitev 
perečih vprašanj in dežela, ki že 
dolgo obstaja, ni pristopila k u- 
resničevanju svojih pristojnosti. 
Če ne bodo tega storili takoj, se 
ne bo mogoče izogniti uverjeno- 
sti, da so bili tudi interesi Slo
vencev žrtvovani na drugih ol
tarjih.

Na koncu želim pripomniti še 
to, da tudi skupni dokument 
vseh Slovencev, o katerem govo
ri Štoka, ima svoj pomen samo 
če je postavljen v okvir konkret
ne akcije za rešitev odprtih vpra
šanj narodnostne manjšine. Brez 
konkretne akcije in perspektive, 
bo dokument navaden kos papir

ja kot Štoko va resolucija torej, 
in v zadnji analizi, kot je zakon, 
ki je bil sprejet in ki imenuje 
Slovence s pravim imenom. To pa 
je zares premalo, da bi opevali 
zmago ali samo zato, da bi se 
zadovoljili in da bi se zahvalje
vali Berzantiju, Belciju, Colom- 
bu, De Martinu, kar te dni pač 
delajo nekateri.

Slavje v Doberdobu
(Nadaljevanje s 1. strani) 

Križa z dramo Mati. V četrtek 
je na sporedu predavanje o na
rodnoosvobodilnem boju. Preda
val bo prof. Miro Nakrst iz No
ve Gorice. Sodelovali bodo tudi 
učenci doberdobske'osnovne šo
le in Briški oktet. V petek bo
do predvajali film Kaplan Mar
tin Čedermac, ki je povzet po 
znanem romanu pred kratkim 
preminulega pisatelja Franceta 
Bevka. Zaključek proslav v po
častitev 25. obletnice osvobodit
ve, bo, kot je že omenjeno, v so
boto. Na sporedu je manifesta
cija na glavnem vaškem trgu, 
skupen nastop godbe Kras in 
pevskega zbora Jezero, nastop 
pevskega zbora Dol-Poljane in 
zbora Srečko Kosovel iz Ronk.

SLOVENSKO GLEDALIŠČE 
V TRSTU 

Kulturni dom 
Lev N. Tolstoj 
MOČ TEME 

Režija: JOŽE BABIČ 
Glasba: Ignacij Ota

V sredo, 14 oktobra ob 20. 
(abonma mladinski v sredo)
V četrtek, 15 oktobra ob 20. 
(abonma mladin. v četrtek) 
Prodaja vstopnic vsak dan od 
12. do 14. ure ter eno uro 
pred začetkom predstav pri 
blagajni Kulturnega doma 
Rezervacije na telefon 734265

Obvestilo
Pokrajinsko kmetijsko nadzomi- 

šlvo v Trstu obvešča vse vinograd
nike pokrajine, da bo ob koncu 
zime razdelilo omejeno število cep
ljenih sadik z 50% prispevkom na 
kupno ceno.

Na razpolago so cepljenke slede
čih sort: refošk, merlot, malvazija 
iz Ronk, .sauvignon, in to v različ
nih količinah.

Vsi tisti, ki nameravajo izvesti 
nove nasade, ki pa so lahko tudi 
manjšega obsega, co vabljeni, da 
naročijo cepljenke na sedežu nad- 
zorništva, Ulica Ghega 6, v Trstu.

DELO
glasilo KPI za slovensko 

narodno manjšino 
Direktor Marija Bemetič 

Ureja uredniški odbor 
Odgovorni urednik 
Anton Mirko Kapelj 

Tisk: Tip. Riva - Trst - Ul. 
Torrebianca 12

Spor v števerjanski 
SDZ se zaostruje

- 14. 10.1970

Povzemamo članek, ki ga 
je objavilo moskovsko glasi
lo KP SZ «Pravda»:

Gamal Abdel Naser, vidni poli
tik in državnik, aktivni bojevnik 
za neodvisen nacionalni razvoj 
Združene arabske republike, se 
je rodil 15. januarja 1918. Leta 
1939 je končal vojaško šolo, le
ta 1942 pa je šel študirat v voja
ško akademijo generalnega šta
ba; ko jo je končal, je postal pre
davatelj na tej ustanovi. V letih 
1948-1949 je Gamal Abdel Naser 
sodeloval v palestinski vojni, bil 
je ranjen in ker se je zelo izkazal 
v bojih, je bil tudi odlikovan.

Gamal Abdel Naser je dal po
budo za ustanovitev organizacije 
«Svobodni oficirji» in bil tudi 
njen voditelj; ta organizacija je 
pripravila in 23. julija 1952. leta 
uresničila protiimperialistdčno in 
protifevdalno revolucijo v Egiptu. 
Revolucija v državi je vrgla mo
narhistični režim in razglasila re
publiko.

Leta 1954 je postal Gamal Ab
del Naser predsednik revolucio
narnega sveta in ministrski pred
sednik, novembra istega leta pa 
mu je revolucionarni svet nalo
žil tudi dolžnosti predsednika re- 
nublike. Junija 1956 je bil Gamal 
Abdel Naser na vseljudskem gla
sovanju izvoljen za predsednika. 
Marca 1965 pa ie bil v skladu z 
novo ureditvijo Združene arabske 
republike znova izvoljen za pred
sednika Združene arabske repu
blike.

Pod vodstvom predsednika Ga- 
mala Abdela Naserja je egiptov
sko ljudstvo doseglo velike uspe
he v razvoju nacionalnega gospo
darstva in v uresničevanju na
prednih socialnih sprememb ; v 
zunanji politiki pa je Združena 
arabska republika trdno vztraja
la na protiimperialistični poti ; 
branila je pravični boj za svo
bodo in nacionalno neodvisnost, 
za krepitev miru in. mednarodne 
varnosti, Gamal Abdel Naser ie 
bil nezamenliivi predsednik Arab
ske socialistične zveze.

Imperialistične sile so vztrajne 
poskušale izvaiati na Združeno 
arabsko republiko politični in ,e- 
konomski pritisk, pripraviti de
želo do tega, da bi -se ločila od 
svoje neodvisne smeri in se od
povedala notranjim naprednim 
spremembam. Ko so junija leta 
1967 te sile sprožile agresijo Iz
raela proti Združeni arabski re
publiki in drugim arabskim dr
žavam, to ni zlomilo odločenosti 
egiptovskega naroda pod vod
stvom Gamala Abdela Naserja, 
da neuklonljivo brani svoie pni- 
zadevanie za svobodni nacionalni 
razvoj. Ljudstvo in vlada Združe
ne arabske republike z Gama- 
lom Abdelom Naserjem sta se 
trdno zavzemala za politično ure
ditev bližnievzhodneaa konflikta 
in ista vztraino nadaljevala boj 
zon-er imperialistično agresijo, za 
trden in pravični mir na Bliž
njem vzhodu.

Zadnie dni svojega življenja je 
predsednik Gamal Abdel Naser 
napel vse moči, da bi se končal 
bratomorni spopad v Jordaniii. 
da bi se arabski narodi združili 
v boju proti skupnemu sovražni
ku — proti imperializmu in nje
govi agenturi.

Predsednik Gamal Abdel Naser 
se je dosledno zavzemal za okre
pitev prijateljskih odnosov in raz
širitev vsesplošnega sodelovania 
med Združeno arabsko republiko 
in 'Sovietško zvezo. Velikokrat ie 
obiskal našo deželo, njegovi obi
ski na so bili živ izraz nezlom
ljivega sovjetsko - egiptovskega 
prijateljstva.


